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سرمقاله

پیشرفت مسکن ملی 
با انبوه سازان حرفه ای 

در شــرایط کنونــی تهیه 
مسکن بسیار سخت شده 
اســت. افرادی که صاحب 
مسکن نیستند، امکان تهیه 
و تامین نقدینگی برای خرید مسکن را ندارند. بر این 
اساس می توان عنوان کرد که تقاضا در بازار مسکن 
مخفی مانده اســت. دولت باید شــرایط عمومی 
اقتصاد را بهبود ببخشــد. نگاه مثبتــی در حوزه 
دیپلماسی کشور طی اسفندماه سال 1401 شکل 
گرفت که منجر به پیگیری از افزایش قیمت ارز و 
مانع از ریزش ارزش پول ملی شد. اگر دیپلماسی و 
نگاه فعال دولت در اقتصاد کلان کشور همچنان 

ادامه پیدا کند...

  حسن محتشم، کارشناس 
مسکن
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توسعه »اقتصاد 
دانش بنیان « اولویت 
راهبردی معاونت علمی

ساخت مسکن ملی سرعت می گیرد

رونق سکونت در شهرهای جدید
صفحه2

صفحه4

آینده  بهتر  برای  اقتصاد  دیجیتال
حضور 1۵0 شرکت   استارتاپ  و  دانش بنیان  در  الکامپ  1402

نمایشگاه   بین المللی  » الکامپ «   افتتاح   شد

نشست مشترک شــورای عالی انقلاب فرهنگی و 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری برگزار شد. در نشست هم اندیشی معاونان 
دبیران ستادها و مدیران معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری با دبیر و جمعی 
از مدیران شورای عالی انقلاب فرهنگی، موضوعات 
و مباحث توسعه علم، فناوری، برنامه های معاونت 
علمی برای توسعه اقتصاد دانش بنیان و سازوکارهای 
هماهنگی و هم افزایی بین دو دستگاه مورد بحث و 
بررسی قرار گرفت. روح الله دهقانی معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیــان رییس جمهوری در 
این نشست، با بیان این که معاون علمی دو منشا و 
هدف اصلی را مبنی بر توسعه فناوری های راهبردی 
و توسعه اقتصاد دانش بنیان را در دستور کار قرار داده 
است، عنوان کرد: مبتنی بر تأکیدات و نظرات رهبر 
فرزانه انقلاب مبنی بــر ایفای نقش معاونت علمی 
مبنی بر راهبری، تسهیل گری و هماهنگ کنندگی 
عرصه علم، فناوری و اقتصاد دانــش بنیان از یک 
سو و ترجمه سیاســت ها و راهبردها در این عرصه 
توسط شورای انقلاب فرهنگی، نشان می دهد که 
قرابت های بین این دو بخش زیاد است. دهقانی، با 
اشاره به نقش آفرینی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری در مسیر توسعه اقتصاد 
دانش بنیان بخشی ادامه داد:  معاونت علمی، فناوری و  
اقتصاد دانش بنیان اکنون در چهارمین نسل مدیریتی 
خود قرار دارد و در طول فعالیت خود، به مدد الهی و 
نظارت عالیه رهبری، در مسیر درستی حرکت کرده 
است. این معاونت در مسیر امروز خود توسعه اقتصاد 
دانش بنیان را در دستور کار دارد و با توجه به ظرفیت 
قانون مترقی و پویای »جهش تولید دانش بنیان«، 
زیســت بوم فناوری و نوآوری توانمنــد و قریب به 

10هزار شرکت دانش بنیان...

اجتماعی

سرپرست اداره کل بیمه گری و درآمد سازمان بیمه 
سلامت ایران جزئیات اضافه شدن ۲ دهک درآمدی 
چهارم و پنجم به بیمه سلامت رایگان کشور را تشریح 
کرد. جمشید شــایانفر در خصوص اضافه شدن دو 
دهک دیگر به جمعیت بیمه سلامت رایگان در کشور، 
توضیح داد: به استناد بند الف ماده ۷0 قانون برنامه 
ششم توسعه و قوانین بودجه ســنواتی طی ۲ سال 
گذشته؛ ۳ دهک مشمول بیمه رایگان شدند. این سه 
دهک از ابتدای سال گذشته توسط وزارت تعاون، رفاه 
و کار اجتماعی دهک بندی شده و سپس به ما معرفی 
می شوند تا تحت پوشش بیمه رایگان قرار گیرند. در 
حال حاضر بالغ بر ۹.۵ میلیون نفر در سه دهک نخست 
درآمدی نخست تحت پوشش بیمه رایگان قرار دارند.

وی افزود: سازمان بیمه سلامت ایران در راستای تسهیل 
و تامین پوشش بیمه همگانی پیشنهاد داد که دهک های 
بیشتری مشــمول بیمه رایگان شوند که بر این اساس 
هیئت محترم وزیران طی هفته گذشــته مصوبه ای را 
به تصویب رساندند که دو دهک به مجموع دهک های 
قبلی اضافه شود تا به این صورت از این به بعد ۵ دهک 
نخست درآمدی تحت پوشش بیمه رایگان قرار گیرند. 
او ادامه داد: بر این اساس قریب به ۲ میلیون و ۷00 هزار 
نفر در گروه دهک 4 و ۵ به جمعیت بیمه رایگان کشور 
اضافه شدند. پیش از این دهک درآمدی 4 می بایست 10 
درصد مبلغ حق بیمه سالانه و دهک درآمدی پنجم نیز 
۲0 درصد از حق بیمه یک میلیون و 4۳۵ هزار و ۲00 

تومانی مصوب برای سال جاری را پرداخت می کردند.
وی افزود: همچنین میزان مشارکت در پرداخت حق 
بیمه دهک های ۶ تا ۹ نیز کاهش یافت. بر همین اساس 
از این پس میزان پرداختی دهک ششــم از ۳0 درصد 

به ۲0 درصد، پرداختی دهک هفتــم از 40 درصد به 
۳0 درصد و پرداختی دهک هشتم از ۶0 درصد به 40 
درصد و پرداختی دهک نهم از ۸0 درصد به ۵0 درصد 
کاهش یافت. میزان پرداختــی حق بیمه دهک دهم 
نیز بدون تغییر باقی مانده است. شایانفر در خصوص 
روند تامین اعتبارات این طرح به ایسنا بیان کرد: این 
بودجه از منابع عمومی سازمان بیمه سلامت برداشت و 
تامین می شود؛ البته این کسری باید تامین شود چون 
محاسبات بر مبنای دهک بندی های قبلی انجام شده بود 
و اکنون با تغییر محاسبات لازم است که با هماهنگی 
سازمان برنامه بودجه یک بازنگری در این بخش انجام 
شود. برآورد ما از بودجه مورد نیاز برای تحت پوشش 
رایگان بردن ۲ میلیون و ۷00 هزار نفر در قالب دهک 

درآمدی 4 و ۵ حدودا 1۲00 میلیارد تومان است.
وی درباره چگونگی اطلاع رسانی به دهک های درآمدی 
که اخیرا تحت پوشش بیمه رایگان قرار گرفته اند، افزود: 
اطلاع رسانی این اقدامه به صورت متمرکز انجام خواهد 
شــد تا افراد دهک های درآمدی 4 و ۵ در جریان این 
موضوع قرار گیرند اما همه افرادی که جزو دهک 4 و 
۵ در بانک اطلاعاتی سازمان بیمه سلامت قرار دارند 
به صورت خودکار در سیستم به بیمه رایگان تبدیل 
می شــوند و ســپس به صورت پیامکی این موضوع 
به آنها اطلاع رســانی می شود. سرپرســت اداره کل 
بیمه گری و درآمد سازمان بیمه سلامت ایران درباره 
افراد مشمول دهک 4 و ۵ که پیش از ابلاغ این مصوبه 
اقدام به پرداخت حق بیمه یک سال خود کرده بودند، 
تصریح کرد: در این مورد نیاز به بررســی بیشتر است 
 اما اساســا این مصوبه  از زمان تصویــب )۳0 خرداد( 

قابلیت اجرایی دارد.

رئیس سازمان تنظیم مقررات رسانه های صوت و تصویر 
فراگیر در باره مصوبه شــورای عالی انقلاب فرهنگی 
گفت: این مصوبه اعلام اتحادی است به نفع مردم که 
به منظور اتحاد و هم افزایی بیشتر است و آنچه دیده 
می شود نتیجه کار مشترکی است بین صدا و سیما و 
وزارت ارشاد. به گزارش روابط عمومی سازمان تنظیم 
مقررات رســانه های صوت و تصویر فراگیر در فضای 
مجازی )ساترا(، سعید مقیســه- رئیس ساترا درباره 
مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی تحت عنوان ماده 
واحده تعیین الزامات ساماندهی حوزه صوت و تصویر 
فراگیر گفت: این مصوبه در ادامه ماموریت ها و شرح 
وظایف قبلی سازمان صدا و ســیما و وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی بوده اســت. برنامه ریزی کلان برای 
 رسانه های کشور جزو وظایف شــورای عالی انقلاب 

فرهنگی است.
وی افــزود: این مصوبه یک مقومی بود برای شــرح 
وظایف قبلی صدا و ســیما و وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی. هر نهاد تنظیم گر دارای سه ماموریت اصلی 
است که عبارتند از پیگیری حقوق مردم که در رسانه 
به عنوان مخاطــب و در فضای مجازی بــا نام کاربر 
شناخته می شوند، پیگیری حقوق فعالان صنعت، 
ذینفعان و تولیدکنندگان کســب و کار و درنهایت 

پیگیری منافع ملی و حاکمیتی.
مقیسه در ادامه یادآور شد: مردم حق دارند محتوای 
سالم تقاضا کنند، حق دارند خواستار رعایت رده بندی 
سنی در محتوای ارائه شده در رسانه ها باشند، حق 
دارند حفظ حریم خصوصی خود را مطالبه کنند که 
احقاق این موارد بــا روش های مختلف جزو وظایف 

نهاد تنظیم گر است.وی درباره حقوق فعالان صنعت 
وتولیدکنندگان کسب و کار هم صحبت کرد و گفت: 
این گروه نیز باید از فرآیندها اطلاع داشــته باشند و 
مورد حمایت قرار بگیرند. رئیس ساترا در ادامه تأکید 
کرد: نهادهای مســئول وظیفه دارند ماموریت های 
خود که حمایت از منافع ملی است را به شکل درست 
و دقیق اجرا کنند. به عنوان نمونه از تولید محتوای 
سیاه نمایی جلوگیری به  عمل آورند. این موارد جزو 
حقوق عامه است و نهادهای تنظیم گر باید قوانین و 
مصادیق را برای کسب و کارهای محتوایی خیلی دقیق 
و واضح مشخص کنند تا آنها بدانند چگونه باید مجوز 

بگیرند و چه فرایندی را بایستی طی کنند.
وی افــزود: تصویب مــاده واحده تعییــن الزامات 
ســاماندهی حوزه صوت و تصویر فراگیر در راستای 
مسئولیت نظام و حاکمیت و شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی به انجام رسیده اســت. طبق این مصوبه، 
تفکیک وظایف و اتحاد و انســجام بین صداوسیما، 
وزارت ارشاد و شــورای عالی فضای مجازی مد نظر 
قرار گرفته است. به عنوان نمونه پیش از این وظیفه 
صدور مجوز برای انتشار کتاب برعهده وزارت فرهنگ 
و ارشاد اســلامی بود؛ زمانی که این کتاب تبدیل به 
نسخه صوتی می شد در حوزه صوت و تصویر فراگیر 
قرار می گرفت که در محدوده ماموریتی صدا و سیما و 
ساترا بود. در این شرایط کسب و کارها با دو نهاد درگیر 
بودند که به منظور حمایت و تسهیل تمامی مراحل از 
ابتدا تا انتها مواردی که صدور مجوز سنتی بر عهده 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی بود مجددا بر عهده 

وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی گذاشته شد.

یک  دوستدار میراث فرهنگی می گوید: مدرسه تاریخی 
مهرگان آبادان نیازمند مرمت و بهسازی است چراکه 
این مدرسه به طور نادرست مرمت شده است. مدرسه 
تاریخی مهرگان سال 1۳۲۶ به دست معماران انگلیسی 
در آبادان ساخته شد و در زمان پهلوی و براساس نوشته 
ســر در ورودی هدیه ای از سوی شرکت سهامی نفت 
انگلیس و ایران به اداره فرهنگ آبادان است. معماری 
این مدرسه به سبک انگلیسی بـوده و دارای حیاطـی 
وسیع و ساختمانی دو طبقــه است. این مدرسه دارای 
چهار پله و چهار ورودی است که در حال حاضر از دو 
ورودی آن استفاده می شود. در تمام ساختمان در یک 
ردیف ستون های همسان وجود دارد. در پیش آمدگی 
بالکن آن شیارهای زیبایی که از سوی معماران ایرانی 
انجام شده به چشم می خورد. مصالح مصرفی ساختمان 
شــامل آهن و آجر اســت و در مجموع 4۳ اتاق دارد. 
دبستان مهرگان جزو پنج مدرسه ای است که شرکت 
نفت ساخت و به آموزش و پرورش آبادان تحویل داد 
و این مدرســه ۲۲ کلاس و به همین تعداد انبار و 1۸ 
دستگاه حمام دارد.این مدرسه در یکی از خیابان های 

قدیمی آبادان قرار دارد و یکی از شــش مدرســه ای 
است که در این شهر و در ســال ۸۲ با شماره ۸۳۵۸ 
در فهرست آثار ملی ایران به ثبت رسیده است. احمد 
امیری با تاکید بر رسیدگی به بنای فاخر و ارزشمند این 
مدرسه اظهارکرد: این مدرسه به رغم قدمت بنا و ارزش 
معنوی بسیار بالایی که دارد در سال های متمادی مورد 
بی مهری برخی از مسؤولان قرار گرفته و بخش هایی از 
این مدرسه به اشتباه مرمت شده است. او گفت: البته 
هنوز هم می توان از مدرسه مهرگان به عنوان فضای 
منحصربفرد در میان مدارس تاریخی کشور یاد کرد. این 
دوستدار میراث فرهنگی خاطرنشان کرد: این مدرسه 
تاریخی از دیرباز تاکنون فضاهای خاطره انگیزی برای 
اهل علم ایجاد کرده که در صورت توجه و برنامه ریزی 
می توان از این پتانسیل برای رونق صنعت گردشگری 
استفاده کرد. امیری متذکر شد: بافت تاریخی فرهنگی 
آبادان میراث بسیار بی بدیل و گرانبهایی است که وظیفه 
همه ما این است به  نحو شایسته  از این میراث نیاکان و 
گذشتگان صیانت، حمایت و مراقبت کنیم و این بافت 

تاریخی  ـفرهنگی نیز زنده سازی و بازآفرینی شود.

ســخنگوی قوه قضاییه در تماس با دادستان های 
مربوطه دستور رســیدگی به موضوع خشک شدن 
»چشمه  علی« شهرری، رسیدگی به پروژه بام کرمان 
و ورود فاضلاب به محصولات تولیدی در شیراز را داد.

مسعود ستایشی درباره اقدامات دستگاه قضایی برای 
بازگرداندن محمودرضا خاوری مدیرعامل اسبق بانک 
ملی و از متهمان اصلی پرونده فساد ۳ هزار میلیاردی  
به کشور گفت: اتفاق جدیدی در این پرونده رخ نداده 
است. درخواست استرداد و اعلان قرمز در خصوص 
خاوری انجام شده است، اما دولت کانادا همکاری لازم 
را در خصوص استرداد خاوری نمی کند و  او حسب 

موازین قانونی، تحت تعقیب قضایی است.
وی در ادامه با بیان اینکه قــوه قضاییه در برخورد با 
مفسدان اقتصادی با کســی تعارف ندارد، گفت: با 
فســاد اقتصادی با قاطعیت برخورد می کنیم اما آیا 
فقط برخورد کافی است یا خیر؟ ما معتقدیم که باید 
از وقوع فساد پیشگیری کنیم. در این راستا بیش از 
۲00 گلوگاه فساد را  شناسایی کردیم. به جز سازمان 
بازرسی کشــور، مبادی دیگر  که ذی مدخل بودند، 

کارشناســی های خوبی انجام داده اند. تمام هم ما 
این است به نحوی عمل کنیم که ریشه هایی را  که 
موجبات بروز و ظهور فساد می شوند را بخشکانیم و 
از بین ببریم. ما معتقدیم که بهترین اقدام ما، اجرای 
دقیق قانون است و به تبع نتیجه بسیار مثبت و قابل 

دفاعی دارد.
سخنگوی قوه قضاییه درباره  اسناد عادی و رسمی 
گفت: هر چه ما به سمت و سوی اسناد رسمی و غیر 
قابل خدشه برویم، قطعا موفق خواهیم شد. طبق  ماده 
۲۲ قانون ثبت »همین که ملکی مطابق قانون در دفتر 
املاک به ثبت رسید، دولت فقط کسی را که ملک به 
اسم او ثبت شده و یا کسی را که ملک مزبور به او منتقل 
گردیده و این انتقال نیز در دفتر املاک به ثبت رسیده 
یا این که ملک مزبور از مالک رسمی ارث به او رسیده، 
مالک خواهد شــناخت.« قطعا دعاوی با وجود سند 
ثبتی کم است ولی دعاوی اسناد عادی زیاد است و 
باید به سمت و سویی برویم که اسناد رسمی در مرحله 
اول مد نظر قرار گیرد و ملاک عمل باشد و لازمه این 

کار قانون است.

رئیس جمهور بر پیگیری مداوم قانون جوان سازی 
جمعیت با هدف ارزیابی کارآمدی این قانون تاکید 
کرد. آیت الله سید ابراهیم رئیسی ظهر در جلسه 
شورای عالی علوم، تحقیقات و فناوری )عتف(، با 
اشــاره به اولویت های کاری مطرح شده از سوی 
این شورا، بر اولویت سنجی در اجرای موارد مطرح 
شده متناسب با ضرورت ها، نیازها و نیز اعتبارات 

و امکانات کشور تأکید کرد.
رئیس جمهور با اشاره به طرح برگزاری الکترونیک 
آزمون ورود به دانشگاه ها افزود: این طرح باید به 
شکل دقیق مورد آزمایش قرار گرفته و حتی در 
برخی مناطق و استان ها اجرا شــود تا اشکالات 
و ایرادهای آن شناســایی و رفع شده و در زمان 
اجرای سراسری با مشــکل مواجه نشود. رئیسی 
همچنین با اشــاره بــه طرح ارتقــای کارآمدی 
سیاست گذاری ها در حوزه جوانی جمعیت کشور 
با تاکید بر پاســخ گرفتن عملی از سیاست های 
اجرایی جوان شدن جمعیت، تصریح کرد: قانون 
خوبی برای جوان سازی جمعیت تنظیم و تصویب 
شــده، اما باید به شــکل مرتــب در عرصه اجرا 
 مورد ارزیابی قرار گیرد تــا ببینیم که جامعیت 

داشته یا نه؟
رئیس جمهــور دســتور بعــدی جلســه یعنی 
راهکارهای تسهیل و رفع موانع اجرایی پژوهش 
و فناوری در کشــور را مورد اشــاره قــرار داد و 
تاکید کرد: بخشــنامه ها و دســتورالعمل ها باید 
ناظر بر شــرایط واقعی در میدان عمل، از جمله 
چیســتی مشــکلات و امکانات و ظرفیت های 

موجــود بــرای حل مشــکلات تدوین شــوند. 
رئیســی در ادامه ســخنانش با مفیــد توصیف 
کردن ایجاد ســکوی نظام ایده ها و نیازها )نان( 
به عنوان پنجره واحد نظام ملی نوآوری کشــور 
گفت: نکته بســیار مهم این اســت کــه به هیچ 
وجه نباید اجازه داد، ســرعت پیشرفت و کسب 
مرجعیت علمی در کشــور کند شــده یا کاهش 
یابد. رئیس جمهور با اشاره به برخورداری کشور 
از بیش از 101 هزار عضو هیئت علمی دانشگاه ها 
و مراکز علمی، بر اســتفاده از این پشتوانه علمی 
برای سرعت بخشــیدن به پیشــرفت کشور در 
 عرصه های مختلف صنعتی، کشاورزی، خدماتی 

و فناوری تاکید کرد.
توزیع مناسب فعالیت های علمی و فناورانه با توجه 
به سند آمایش و تکمیل زنجیره ارزش افزوده در 
فعالیت های علمی و فناورانــه از دیگر تأکیدات 
رئیس جمهور در جلسه امروز شورای عالی علوم، 

تحقیقات و فناوری بود.
رئیســی همچنین بــا تاکید بر ضــرورت لحاظ 
کردن تلاش ها بر ارتقای علم و فناوری در اعطای 
امتیــازات علمی و دانشــگاهی، آن را در ترغیب 
پژوهشگران برای فعالیت در این عرصه و ارتقای 
مرجعیت علمی کشور موثر دانست.رئیس جمهور 
در پایان بــا تاکید بر اینکه شــورای عالی )عتف( 
باید طرحی نو دراندازد، اظهار داشــت: مردم از 
این شورا انتظار دارند که کارها و اقدامات جدید 
 و موثــری را در ارتقای علمی و فناورانه کشــور 

سامان دهد.

مدیــرکل امــور فرهنگــی و اجتماعی ســازمان 
تأمین اجتماعــی با بیــان اینکه طــی مرحله اول 
»وام قرض الحســنه ۲0 میلیونی« بازنشســتگان 
تامین اجتماعــی 40 هــزار نفر ثبت نــام کردند و 
سهمیه ها به طور کامل در این مرحله پر شد، اعلام 
کرد: تلاش می کنیم اواخر تیرماه مرحله دوم ثبت نام 

وام قرض الحسنه باز شود.
محسن تقیانی با اشاره به اینکه مرحله اول ثبت نام 
»وام قرض الحســنه« ۲0 میلیونی بازنشســتگان 
تامین اجتماعی طی توافقی که با بانک رفاه داشتیم 
به اتمام رسید، گفت: سهمیه ثبت نام این مرحله از 
وام برای 40 هزار نفر بود که این افراد طی مرحله اول 
از طریق کانون های بازنشستگی، موفق به ثبت نام وام 
شدند و سهمیه ها به طور کامل در این مرحله پر شد. 
وی بیان کرد: طی مراحل بعدی نیز ســهمیه هایی 
برای ثبت نام وام قرض الحسنه اعلام و ثبت نام انجام 

خواهد شد.
مدیــرکل امــور فرهنگــی و اجتماعی ســازمان 
تأمین اجتماعــی درخصوص زمــان مراحل بعدی 

ثبت نام وام قرض الحسنه بازنشستگان تامین اجتماعی 
توضیــح داد: باتوجه به اینکه ارائــه وام ها به صورت 
مرحله ای با بانک رفاه انجام و بخشی از اعتبارات توسط 
سازمان تامین اجتماعی و بخشی توسط بانک رفاه 
تامین می شود، این موضوع بستگی به طرفین دارد 
اما قطعا طی سال 140۲، حداقل ۳00 هزار سهمیه 
برای وام قرض الحسنه به بازنشستگان تامین اجتماعی 

ارائه خواهد شد.
وی اعلام کرد: تلاش می کنیم اواخر تیرماه مرحله دوم 
ثبت نام وام قرض الحسنه ۲0 میلیونی بازنشستگان 
تامین اجتماعی باز شــود. تقیانی درخصوص برخی 
اظهارات بازنشستگان تامین اجتماعی درباره اینکه 
هنوز برخی ها نتوانســته اند وام قرض الحسنه سال 
1401 را دریافت کنند، بیان کرد: کسانی که ثبت نام 
آنها در ســامانه انجام و نهایی شــده بود، وام خود را 
دریافت کرده اند اما تعدادی بودند که به دلایلی مانند 
چک برگشتی، اطلاعات نادرست و یا مشکل مسدودی 
حساب ثبت نامی اشان نهایی نشده بود. این افراد برای 

سال جدید می توانند درخواست خود را ارائه کنند.

خاوری همچنان تحت تعقیب استجزییات بیمه رایگان دو دهک جدید درآمدی

کارآمدی سیاست های جوانی جمعیت مورد ارزیابی قرار گیرد

آغاز مرحله جدید ثبت نام »وام بازنشستگان« از اواخر تیر

سياسیفرهنگی 

اظهارات رئیس ساترا درباره مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی

مدرسه تاریخی مهرگان آبادان نیازمند مرمت



اقتصاد2
ایران

امکان راه اندازی شهرک های 
صنفی فراهم شد

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان تهران از 
فراهم شدن امکان راه اندازی شهرک های صنفی 
خبر داد. »محمود ســیجانی« افزود: در حوزه 
تولید و تجارت استان، رسیدگی به مشکلات در 
حوزه تامین اجتماعی، بانکی، تامین نقدینگی و 
مالیاتی را از طریق کارگروه های ستاد تسهیل و 

رفع موانع تولید پیگیری می شود.
وی با بیان اینکه تامین مالی یکی از بحث های 
اصلی اصناف و تولیدی هاست، گفت: در ماه های 
اخیر دولت اصلاحیه ای بر اساس نامه سازمان 
شهرک ها اعمال کرد که بتوان شهرک صنفی 
نیز ایجاد کرد، این موضوع به تازگی مصوب شد.

به گفته مدیرکل صمت استان تهران، اکنون هر 
گروه کالایی که در استان تهران بخواهد شهرک 
صنفی ایجاد کند می تواند درخواســت خود را 
ارائــه داده تا با همکاری شــورای برنامه ریزی 
اســتان بحث مکان یابی انجام شود. سیجانی 
بر لزوم توجه به بحث های آموزشــی و رشــد 
فناوری و همچنین فراهم شدن امکان راه اندازی 

شهرک های صنفی تاکید کرد.

پیشنهاد صرافان به بانک مرکزی؛ 
مجوز خرید و فروش آنلاین ارز 

را صادر کنید
دبیرکل کانون صرافان از بانک مرکزی خواست تا 
مجوز خرید و فروش آنلاین ارز را صادر کند. کامران 
سلطانی زاده با اشاره به تعریف نرم افزارهای جدید 
حسابداری برای صرافی ها، اظهار کرد: اقداماتی نیز 
در راستای به روز رسانی اپلیکیشن کانون صرافان 
انجام شده که می تواند به تسهیل و تسریع فرایند 

خرید و فروش ارز توسط هموطنان کمک کند.
وی گفت: اگر قوانین به سمت و سویی تغییر داده 
شــود که مردم بتوانند به صورت آنلاین و بدون 
حضور در صرافی ها ارز را خرید و فروش کنند، اثرات 
بســیار مثبتی در بازار ارز خواهد داشت. دبیرکل 
کانون صرافان با بیان اینکه هم اکنون عملًا ارز به 
حساب صرافی ها واریز می شود، افزود: اگر بانک 
مرکزی و نهادهای نظارتی این مجوز را صادر کنند 
تا بدون مراجعه حضوری به صرافی ها و از طریق 
خدمات اینترنتی مشابه خدمات بانکی در سراسر 
کشور ارز به مردم فروخته شود و به حساب ارزی 
آنها واریز شود؛ به طور حتم از صف های صرافی ها 

و شعب بانکی کاسته خواهد شد.
ســلطانی زاده ادامه داد: با این روش مردم در هر 
زمان از شــبانه روز و با هر قیمتی که مدنظرشان 
باشــد به صورت آنلاین می تواننــد از صرافی ها 
ارز بخرند یا بفروشــند؛ هرچه رفت و آمد مردم 
به صرافی ها کم شــود صف مقابل صرافی ها هم 
کم می شــود. وی تاکید کرد: صرافی ها و کانون 
صرافان این آمادگی را دارند که با استفاده از نرم 
افزارهای جدید به صورت آنلاین معاملات ارزی 
 خود را انجام دهند و خدمات به روز را در این حوزه

 به مردم ارائه دهند.
دبیرکل کانون صرافان در ادامه با اشاره به پلمب 
سکه های ضرب شده بانک مرکزی از سوی کانون 
صرافان خبر داد و گفت: با توجه به اینکه ســکه 
امکانات امنیتــی دارد و با اطلاعاتــی که داخل 
سکه های پلمب شده توسط کانون صرافان وجود 
دارد صرافان می توانند در جریان اصالت این سکه ها 

قرار گیرند.
او همچنین گفت: صرافــان می توانند در صورت 
تمایل به کانون صرافان درخواســت بدهند که 
ســکه ها را با نام صرافی خودشــان پلمب کنند؛ 
کارشناسان کانون اصالت ســکه های ارائه شده 
توسط صرافی ها را ابتدا بررسی کرده و سپس مجوز 
پلمب این سکه ها صادر می شود. به گفته سلطان 
زاده سکه هایی که با تمبر و لوگوی کانون صرافان 
در بازار وجود داشته باشد از طریق بارکدخوان ها 
قابل شناســایی می باشــند و می تواند به اعتبار 

معاملات سکه بیفزاید.

خبر

رئیــس ســازمان برنامه 
و بودجه کشــور از خروج 
اقتصــاد کشــور از رکود 
خبر داد و گفــت: فضای 
بین المللی در حال تغییر 
به نفع کشور ماســت و باید برای رشد اقتصادی ۸ 
درصدی از این فضا حداکثر استفاده را ببریم. داود 
منظور معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان برنامه 
و بودجه کشــور، در »دومین نشست هم اندیشی 
هیئت رئیســه ســازمان برنامه و بودجه با رؤسای 
سازمان های مدیریت و برنامه ریزی استان ها« گفت: 
بازاندیشی و اصلاح فرایندها، رویکردها، رویه ها و 
ضوابط جاری در ستاد ســازمان برنامه و بودجه و 
سازمان های استانی، برای ایفای موثرتر نقش این 
سازمان در دو حوزه برنامه ریزی و نظارت ضروری 

است و حتما باید در دستور کار قرار بگیرد.
منظور افزود: مقام معظم رهبری فرموده اند ریشه 
همه مسائل و مشکلات کشــور در سازمان برنامه 
و بودجه اســت و راه حل و چاره همه مشــکلات 
هم در همین سازمان اســت. ما باید این جمله را 
ســرلوحه تمام اقدامات و برنامه هایمان قرار دهیم 
و با برنامه ریزی درســت، اجرای درست آن برنامه 
و نظارت بر اجــرای برنامه ها، زندگی و معیشــت 
مناســبی را برای همه هموطنانمان تأمین کنیم. 
رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور در ادامه گفت: 
رئیس جمهور محترم هم به کارکرد سازمان برنامه 
و بودجه به عنوان قوه عاقله نظام، اعتقاد راسخ دارند 
و باورشان این است که سازمان برنامه باید در حل 

مسائل کشور نقش آفرینی فعالی داشته باشد.
وی سپس با بیان اینکه برای نظام جمهوری اسلامی، 
هیچ بن بستی وجود ندارد، گفت: پدیده هایی مانند 
بیکاری، گرانی، تورم، رشد پایین اقتصادی، خدمات 
اجتماعی ناکافی در برخی حوزه ها و موارد مشابه، 

همگی معلول کارکردهای ناموزون و نامناسب نظام 
اجرایی کشور اســت که ما و شما نیز در آنها دخیل 
هســتیم و باید خودمان را پاسخگوی مردم بدانیم. 
معاون رئیس جمهور سپس با تأکید بر اینکه سازمان 
برنامه و بودجه و سازمان های مدیریت و برنامه ریزی 
استان ها باید به عنوان خدمتگزار مردم، راه را برای 
خدمت رسانی بهتر و گسترده تر دستگاه های اجرایی 
باز کنند، گفت: باید بر برداشتن موانع از پیش پای 
دستگاه ها، برای حل مشــکلات کشور گره گشایی 
کنیم و البته این موضوع، فقط با تخصیص بودجه به 
دست نمی آید و نیازمند شنیدن حرف ها و نظرات 

دستگاه هاست.
منظور افزود: ما باید در ستاد سازمان برنامه و بودجه 
کشور، تا حد امکان اختیارات را به استان ها تفویض 
کنیم تا آنها برای هر کاری مجبور نباشند از ما مجوز 
بگیرند و کارهایی که رأســا در استان ها قابل انجام 
است، در همان جا انجام شــود و مراجعات مردم و 

دستگاه های اجرایی به ســازمان برنامه و بودجه و 
ســازمان های مدیریت و برنامه ریزی استان ها به 

حداقل ممکن برسد.
وی در ادامه خواستار توجه جدی مجموعه سازمان 
برنامه و بودجه و سازمان های مدیریت و برنامه ریزی 
استان ها به دو حوزه برنامه ریزی و نظارت در کنار 
بودجه شد و گفت: از آنجایی که ما می توانیم با یک 
برنامه درست، از تحمیل هزینه های بزرگ به مردم و 
کشور و نظام جلوگیری کنیم، لزوما می بایست درها 
را برای افکار و اندیشه های تازه دستگاه های اجرایی، 
نخبگان دانشــگاهی و غیر دانشگاهی، هسته های 
اندیشه ورزی دولتی و بخش خصوصی و مشاوران 
قوی و امین، بــاز کنیم و از دیدگاه هــای خارج از 
مجموعه خودمــان، بهره بیشــتری ببریم. معاون 
رئیس جمهور در بخش دیگری از ســخنان خود از 
خروج اقتصاد کشور از رکود خبر داد و گفت: فضای 
بین المللی در حال تغییر به نفع کشور ماست و باید 

برای رشد اقتصادی از این فضا حداکثر استفاده را 
ببریم. منظور افزود: در دوره جدید فعالیت سازمان 
برنامه و بودجه، تمرکز ما بر پروژه های پیشــران، 
تکمیل کریدورهای شــمالی به جنوبی و شــرقی 
به غربی اســت و اقتصاد دیجیتــال، دانش پایه و 

دریامحور، مورد توجه جدی قرار می گیرد.
رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور در ادامه رشد 
اقتصادی ۸ درصدی را تکلیف برنامه هفتم توسعه 
دانســت و گفت: همه ما باید در جهت تحقق رشد 
اقتصادی ۸ درصدی، تمام توانمان را به کار بگیریم 
و همسو و هم افزا کردن تمام سرمایه ها و امکانات از 
جمله منابع مالی و مقررات و تجهیز و تأمین سرمایه 
لازم برای رشــد، از جمله وظایف ســازمان برنامه 
و بودجه و ســازمان های مدیریــت و برنامه ریزی 

استان هاست.
منظور با بیــان اینکه معاونت اقتصادی ســازمان 
برنامه و بودجه که به تازگی ایجاد شــده، به صورت 
منظم و مستمر عملکرد سازمان های استانی را در 
حوزه رشد اقتصادی و اشتغال، پایش خواهد کرد، 
گفت: نقش سازمان برنامه و بودجه در تحقق رشد 
اقتصادی در کشور، منحصر به فرد است و لازم است 
که مجموعه ستاد سازمان و استان ها، در فعال سازی 
و به کارگیری تمام اجزا و مولفه های رشد اقتصادی 
و شناسایی همه ظرفیت های موجود و ممکن، بیش 
از گذشته کوشا باشند. وی افزود: در حوزه اشتغال، 
شناسایی و فعال ســازی همه ظرفیت های موجود 
در بخش معدن و ظرفیت ســازی برای کارخانه ها 
و کارگاه های صنعتی و تولیــدی موجود، اهمیت 

ویژه ای دارد.
وی در ادامه از تحقق رشــد اقتصادی بالای چهار 
درصد طی ماه های اخیر خبــر داد و گفت: امیدوار 
هستیم با تصویب برنامه هفتم توسعه کشور از سوی 
مجلس شورای اسلامی تا دو ماه آینده، همه امکانات 
 و نیروهای کشــور در جهت تحقق رشد اقتصادی

 ۸ درصدی، متمرکز و بسیج شوند.

رئیس سازمان برنامه و بودجه:

رشد اقتصادی 8 درصدی قابل دستیابی است

تخصیص ۱.۱ میلیارد دلار ارز 
برای واردات دارو

تخصیــص ارز در بانــک مرکزی طــی ۳ ماه 
گذشته برای واردات دارو، مواد اولیه تولید دارو، 
تجهیزات و ملزومات پزشــکی، شیر خشک از 
مرز یک میلیارد و ۱۰۰ میلیون دلار گذشــت. 
بر اساس برنامه ریزی های انجام شده در سال 
۱4۰2 رقمی حدود ۳.5 میلیارد دلار ارز 2۸5۰۰ 
تومان برای واردات دارو ، تجهیزات پزشــکی و 

شیرخشک نوزادان تخصیص خواهد یافت.
بر اساس این گزارش در جلســه ای که هفته 
گذشته با حضور رئیس کل بانک مرکزی، وزیر 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی، رئیس 
ســازمان غذا و دارو و رئیس ســازمان تأمین 
اجتماعی برگزار شد راهکارهای تأمین ارز دارو 
بررسی و بر لزوم تسریع تأمین ارز دارو تأکید شد.

در این جلســه محمدرضا فرزین تخصیص و 
تأمین ارز در حوزه دارو را از اصلی ترین اولویت 
ها خواند و تصریح کرد: با توجه به اهمیت تامین 
به موقع دارو و کاهش مشــکلات مردم در این 
حوزه، ضروری است شــبکه بانکی در اعطای 
اعتبار و تسهیلات دهی به بخش دارو و بهداشت 
دستورات بانک مرکزی را در اسرع وقت اجرایی 

کنند.
همچنیــن در این جلســه رئیــس کل بانک 
مرکزی به منظور تسریع و بهبود در تخصیص 
و تأمیــن ارز دارو، دســتورات لازم از جمله در 
 اختیار گذاشتن ۱۰۰ میلیون یورو تنخواه ارزی

 را صادر کرد.
رئیس کل بانک مرکزی همچنین ضمن تاکید 
بر ضرورت هماهنگی تمام دستگاه های ذیربط 
برای تســهیل اختصاص اعتبــارات و تامین 
نقدینگی شرکتهای تولیدی دارویی گفت: بانک 
مرکزی به همین منظور امسال ۳۰ هزار میلیارد 
تومان تســهیلات جدید در قالب سرمایه در 
گردش از طریق بانک های عامل به شرکت های 
دارویی جهت تأمین دارو و مواد اولیه پرداخت 
می کند. وزیر بهداشت نیز در این جلسه ضمن 
قدردانی از فعالیت های بانک مرکزی و شبکه 
بانکی در زمینه تخصیص و تأمین ارز و اعطای 
تسهیلات و اعتبار به بخش بهداشت و دارو بر 

لزوم تسریع در این باره تأکید کرد.

واردات ۷ میلیــون پونــدی 
انگلیس از ایران 

وزارت تجارت و بازرگانی انگلیس اعلام کرد: 
مبادلات ایران و انگلیس در ماه های ژانویه تا 
آوریل 2۰2۳ با رشــد ۱۷ درصدی نسبت به 

مدت مشابه سال قبل مواجه شده است.
وزارت تجــارت و بازرگانــی انگلیــس در 
جدیدتریــن آمار خود اعلام کــرد: مبادلات 
تجاری این کشور با ایران در چهار ماهه نخست 
امسال میلادی به 2۷ میلیون پوند برابر با ۳4 
میلیون دلار رسیده اســت. مبادلات ایران و 
انگلیس در ماه هــای ژانویه تا آوریل 2۰2۳ با 
رشد ۱۷ درصدی نسبت به مدت مشابه سال 
قبل مواجه شــده اســت. مبادلات دو کشور 
در ماه های ژانویه تا آوریل 2۰22 بالغ بر 2۳ 
میلیون پوند اعلام شده بود. واردات انگلیس 
از ایران در چهار ماهه نخســت سال میلادی 
۷ میلیون پوند معادل ۹ میلیــون دلار بوده 
که این رقم نســبت به مدت مشابه سال قبل 
تغییری نداشته است. اما صادرات انگلیس به 
ایران در ماه های ژانویه تا آوریل 2۰2۳ رشد 
25 درصدی داشته و به 2۰ میلیون پوند برابر 
با 25 میلیون دلار رســیده اســت. انگلیس 
در مدت مشابه ســال قبل ۱۶ میلیون پوند 
کالا به ایــران صادر کرده بود. بر اســاس این 
گزارش در سال میلادی گذشــته نیز ارزش 
تجارت دو کشور با رشد ۷2 درصدی نسبت به 
 سال قبل از آن مواجه شده و به ۶۹۶ میلیون 

پوند رسیده بود.

اخبار
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معاون اقتصادی بانک مرکزی  ضمن تشریح تحولات مهمترین متغیرهای اقتصادی در 
مدت فعالیت دولت گفت: انتظار می رود که در سایه ثبات ایجاد شده در بازار ارز، نرخ 

تورم نیز در ماه های آتیِ سال جاری، به سطوح پایین تر تنزل یابد.
محمد شیریجیان در جمع خبرنگاران تصریح کرد: بررسی آمارهای اقتصادی کشور 
در این دوره حاکی از آن اســت که تغییر و بهبود قابل ملاحظه ای در روند برخی از 
شاخصهای مهم اقتصاد کلان نظیر نرخ رشد تولید و نقدینگی بوجود آمده است و اقتصاد 
ایران در دوره کوتاه تصدی دولت سیزدهم تحولات مثبتی را تجربه کرده است؛ رویکرد 
کلی سیاست های بانک مرکزی در این دوره بر تثبیت وضعیت اقتصاد کشور، کنترل و 
مدیریت نقدینگی، کاهش نوسانات نرخ ارز، تنظیمگری بازار پول و بازار ارز و تامین مالی 

و هدایت منابع به سمت فعالیت های تولیدی استوار بوده است. 
معاون اقتصادی بانک مرکزی با بیان اینکه از ابتدای استقرار دولت سیزدهم مسئله 
کنترل رشــد نقدینگی و تورم با توجه به وضعیت حاد آن در سالهای اخیر، به عنوان 
یکی از مهمترین اولویت های اقتصادی کشور مورد توجه قرار گرفت، افزود: طی این 

دوره بانک مرکزی با تنظیم برنامه هدف گذاری رشد نقدینگی ۳۰ درصدی برای سال 
۱4۰۱ و تعیین هدف رشد نقدینگی به میزان 25 درصدی برای سال ۱4۰2 توانسته 
است این متغیر را به طور قابل ملاحظه ای کنترل  کند. وی افزود: آمارها حاکی از آن 
است که رشد نقدینگی که در پایان مردادماه سال ۱4۰۰ به رقم ۳۹.۱ درصد رسیده 
بود، در دوران فعالیت دولت سیزدهم روند نزولی قابل توجهی را طی کرده است؛ به 
طوری که بر اساس آمارهای مقدماتی، رشــد نقدینگی در پایان سال ۱4۰۱ معادل 
۳۱.۱ درصد بوده است که نسبت به دو سال گذشــته )رشد نقدینگی در سال های 
۱۳۹۹ و ۱4۰۰ به ترتیب معادل 4۰.۶ و ۳۹.۰ درصد بوده است( کاهش شدیدی را 
نشان میدهد و حکایت از تحقق نسبی برنامه پولی تنظیم شده برای سال ۱4۰۱ دارد.  
شیریجیان ادامه داد: همچنین آمارهای مقدماتی سال ۱4۰2 نیز نشان میدهد که در 
دو ماهه سال مذکور، نقدینگی معادل 2.۱ درصد رشد یافته است که این رقم دقیقاً 

منطبق بر مسیر رشد نقدینگی هدفگذاری شده برای سال ۱4۰2 است. وی با اشاره به 
اقدامات بانک مرکزی برای کنترل رشد نقدینگی گفت: اقدامات عملیاتی انجام شده 
توسط بانک مرکزی نظیر کنترل خلق پول بانکی از طریق تنظیم و اعمال جدی کنترل 
رشد ترازنامه بانک ها، تشکیل کمیته نقدینگی و برگزاری هفتگی و مستمر جلسات آن، 
هدایت نرخ سود در بازار بین بانکی حول نرخ سیاستی و در محدوده دالان نرخ سود بازار، 
و افزایش نسبت سپرده قانونی در سطح شبکه بانکی به میزان نیم واحد درصد، نقش 
مهمی در تحقق برنامه کنترل نقدینگی در ماههای اخیر داشته است. معاون اقتصادی 
بانک مرکزی افزود: در دوره فعالیت دولت سیزدهم ضمن عنایت به مسئله کنترل رشد 
نقدینگی، موضوع حمایت از تولید و تداوم نرخ رشد اقتصادی نیز مورد توجه مستمر 
سیاستگذاران اقتصادی کشور بوده است. توجه ویژه به صنعت کشور موجب شد تا نرخ 
رشد بخش صنعت کشور از ۳.۳ درصد در سال ۱4۰۰ به ۹.5 درصد در سال ۱4۰۱ 

افزایش یابد. همچنین طی سال ۱4۰۱، رشد مثبت بخش خدمات تداوم یافته و نرخ 
رشدی معادل 2.۷ درصد را تجربه نمود. 

شیریجیان با تاکید بر اینکه رشد اقتصادی کشور در سال گذشته صرفاً محدود به رشد 
گروه نفت و گاز نبوده، ادامه داد: در سال ۱4۰۱، نرخ رشد تولید ناخالص داخلی به قیمت 
پایه با نفت و بدون نفت به ترتیب برابر 4.۰ و ۳.5 درصد بوده اســت که نزدیک بودن 
این دو رقم، بیانگر آن است که رشد اقتصادی کشور صرفاً محدود به رشد گروه نفت و 
گاز نبوده، بلکه سایر بخش های اقتصادی کشور نیز از رشد مطلوب و مناسبی برخوردار 
بود ه اند این در شرایطی است که متوسط رشد اقتصادی کشور در طول دهه ۹۰ برابر با 
۰.۷ درصد بوده است و با عنایت به اینکه در سال ۱4۰۰ نیز رشد اقتصادی کشور معادل 
4.5 درصد بود بر اساس دیدگاه صاحب نظران اقتصادی اگر کشور دو سال متوالی رشد 
اقتصادی بالای ۳ درصد داشته باشد این امر می تواند حاکی از خروج کشور از رکود 
اقتصادی ناشی از تشدید تحریم های اقتصادی از بعد از سال ۱۳۹۷ و نیز شیوع بیماری 

کرونا از سال ۱۳۹۸ به بعد باشد. 

تداوم کاهش تورم و رشد نقدینگی در ماه های آینده
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  شایلی قرائی 
مدیرکل بازرســی، مدیریت عملکــرد و حقوق 
شهروندان وزارت راه و شهرسازی گفت:  ضرباهنگ 
عملیات اجرایی نهضت ملی مســکن باید سرعت 
لازم را بگیرد. حســین مذنب یادآور شــد: پیرو 
دســتور رییس جمهور در شــورای عالی مسکن 
مبنی بر بازرسی از استان های رتبه پایین جدول 
اجرای نهضت ملی مسکن، ارزیابی مسکن از ۱۰ 
استان انجام شد و نظر به عملکرد مثبت بازرسی ها 
با توافق وزرای راه و شهرسازی و کشور مقرر شد تا 

بازرسی از سایر استان های کشور نیز انجام شود.
مذنب یادآور شد: ارزیابی توســط تیم مشترک 
وزارت راه و شهرسازی متشــکل از سازمان ملی 
زمین و مسکن، قرارگاه مسکن، معاونت شهرسازی 
و معماری، شــرکت عمــران شــهرهای جدید، 
بازآفرینی شهری، بنیاد مسکن انقلاب اسلامی و 
بانک مسکن با وزارت کشور متشکل از دفتر فنی 

وزارت کشور انجام می شود.
به گفته وی، مسائل و مشکلات موجود در اجرای 
نهضت ملی و تولید مســکن در اســتان ها اعم از 
تامین زمین، تسهیلات و همچنین مراحل مختلف 

اجرا از سوی این تیم مشترک ارزیابی و در جهت 
رفع موانع و مشــکلات در گام نخست در شورای 
مسکن استان با حضور استاندار اقدام خواهد شد. 
چنانچه مشکلات در سطح استان حل نشوند در 
گام بعدی در ســطح ملی مسائل طرح و پیگیری 

برای حل و فصل مشکلات خواهد شد.
مدیرکل بازرســی، مدیریت عملکــرد و حقوق 
شهروندان توضیح داد: چهاردهمین سفر طی دو 
روز به استان خوزستان انجام شد. در طی این سفر 
از شهرهای الوان، دزفول، اندیمشک، شهر جدید 
رامین و شهر جدید شیرین شهر و اهواز بازدید شد 
و مسایل متعدد اســتان در اجرای مسکن اعم از 
تامین زمین، تسهیلات و تامین خدمات زیربنایی 

و روبنایی بررسی و احصا شدند.
مذنب ادامه داد: در بازدیدهای انجام شده تعدادی 
از پروژه هــای طــرح نهضت ملی مســکن برای 
هفته دولــت قابلیت افتتاح دارنــد. همچنین در 
خصوص کمبود خدمات روبنایی در شــهرهای 
جدید شیرین شهر و شهر جدید رامین مقرر شد 
تا با ارایه مشــوق هایی به دســتگاه های خدمات 
رسان برای تامین خدمات روبنایی این شهرهای 

جدید اعم از آموزشــی، بهداشتی، امنیتی و سایر 
موارد همکاری تقویت شــود تا هر چه ســریع تر 
سکونت در این شــهرها رونق بیشتری پیدا کند. 

وی تاکید کرد: باید ضرباهنــگ عملیات اجرایی 
 طرح نهضت ملی مســکن در اســتان خوزستان 

سرعت بگیرد.

دولت برنامه دارد، در قالب طرح نهضت ملی مسکن 4۰۰ هزار قطعه 
زمین برای ســاخت یک میلیون واحد مســکونی در سال ۱4۰2 به 
صورت گروهی و انفرادی به مردم اختصاص دهد. دولت در راســتای 
ساماندهی بازار مسکن در سال ۱4۰2 تحویل 4۰۰ هزار قطعه زمین 
به صورت انفرادی و گروهی به متقاضیان مسکن در طرح نهضت ملی 
مسکن را هدف گرفته است.این میزان زمین برای ساخت یک میلیون 
واحد مسکونی در قالب نهضت ملی مسکن استفاده می شود. فرآیند 
واگذاری این زمین ها از خردادماه امســال آغاز شده و تا اسفند سال 

جاری ادامه دارد.
براساس اطلاعات به دســت آمده از برنامه واگذاری 4۰۰ هزار قطعه 
زمین، استان های تهران، خراسان رضوی، اصفهان و فارس، به ترتیب 
با واگذاری ۳2 هزار و 4۶۱، ۳2 هــزار و ۱4۶، ۳2 هزار ۶۱ و ۳۰ هزار 
۸۹۷ قطعه زمین، بیشترین ســهمیه تخصیص زمین به مردم را در 

اختیار دارند.استان های آذربایجان غربی، آذربایجان شرقی، کرمانشاه 
و خوزستان نیز بین 2۰ الی ۳۰ هزار قطعه زمین در اختیار مردم قرار 

می دهند.
مردم استان های هرمزگان، البرز، یزد، قم و زنجان در این برنامه دولت 
بین ۱۰ هزار تا 2۰ هزار قطعه زمین دریافت می کنند.سایر استان های 
کشور نیز به ترتیب بین یک هزار تا ۱۰ هزار قطعه زمین به مردم واگذار 
خواهند کرد.کمترین میزان زمین واگذاری شده در این برنامه نیز به 
استان های گلستان، کهگیلویه و بویراحمد، کردستان و چهارمحال و 

بختیاری اختصاص دارد.
در همین راســتا، هادی عباســی قائم مقام وزیر راه و شهرسازی در 
طرح نهضت ملی مســکن به خبرنگار اقتصادی فارس گفت: توسعه 
اراضی شهری و واگذاری زمین های قابل سکونت به مردم از مهمترین 
برنامه های ما برای ســاماندهی بازار مسکن در ســال ۱4۰2 است و 

برآورد می شود و بیشتر از ۱ میلیون خانوار در سال جاری صاحب زمین 
مسکونی شوند.

با وجود مســاحت پهناور ایران کمتر از نیم درصد از اراضی کشور به 
سکونت مردم اختصاص داده شده و کارشناسان اعتقاد دارند ارتقای 
این سهم به یک درصد می تواند برای همه مردم ایران زمینی به ابعاد 

2۰۰ متر مربع به منظور سکونت فراهم کند.
طی ســالهای اخیر محدود کردن اراضی شــهری با سیاست هایی از 
جمله تعیین خط حریم شهری، سبب شــده تا کلان شهرهای کشور 
به بلندمرتبه سازی روی بیاورند که همین مســئله رفاه اجتماعی را 

تحت تأثیر قرار داده و به حداقل رسانده است.
طی ســالهای پس از انقلاب، با وجود دو برابر شدن جمعیت کشور از 
ابتدای انقلاب مساحت کلانشهرهای کشور هیچ تغییری نکرده و همین 

مسئله یکی از دلایل نابسامانی بازار مسکن به شمار می رود.

رونق سکونت در شهرهای جدید 

ساخت مسکن ملی سرعت می گیرد

یک میلیون خانواده صاحب زمین می شوند

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com

پیشرفت مسکن ملی با انبوه سازان حرفه ای 
حسن محتشم، کارشناس مسکن

در شرایط کنونی تهیه مسکن بسیار سخت شده است. افرادی که صاحب مسکن نیستند، امکان تهیه 
و تامین نقدینگی برای خرید مسکن را ندارند. بر این اســاس می توان عنوان کرد که تقاضا در بازار 

مسکن مخفی مانده است.
دولت باید شــرایط عمومی اقتصاد را بهبود ببخشــد. نگاه مثبتی در حوزه دیپلماسی کشور طی 
اســفندماه ســال ۱4۰۱ شــکل گرفت که منجر به پیگیری از افزایش قیمت ارز و مانع از ریزش 
ارزش پول ملی شد. اگر دیپلماســی و نگاه فعال دولت در اقتصاد کلان کشور همچنان ادامه پیدا 
 کند، می توانیم بر پیشــگیری تورم در حوزه مســکن امید داشته باشــیم. این موضوع در ارتباط 

باسیاست های اتخاذی دولت می باشد.
به تبع سیاست های مثبت مهار تورم بخش مسکن نیز می تواند امیدوار باشد و از جهش قیمتی پرهیز 
کند. رکود تورمی یکی دیگر از راهکارهای دولت اســت. دولت می تواند پول و نقدینگی را از مسیر 
سیستم بانکی مدیریت کند که خود راهی پرهزینه و دشوار است. از طرفی دیگر این راهکار ممکن است 
شرایط سختی را نیز به جامعه تحمیل کند. ضرورت دارد در حوزه مسکن افزایش تولید داشته باشیم. 
اجرای پروژه نهضت ملی مســکن نیز گامی موثر خواهد بود. لازمه اجرای ایــن پروژه بهره گیری 
از ســازندگان حرفه ای، انبوه ســازان و افراد دســت اندرکار متخصص در وزارت راه و شهرسازی 
اســت. راه اندازی پروژه ها می تواند زمینه ساز اجرا و افزایش تولید مســکن باشد. او در پایان این 
گفت وگو عنوان کرد: دولت اگر بخواهد در بخش مســکن کمکی به مــردم بکند، باید نهضت ملی 
مسکن را با سازنده های حرفه ای مانند انبوه سازان و مشــارکت آن ها آغاز کند. بی شک افزایش 
 تولید مسکن موجب ایجاد اشتغال و عامل کنترلی در پیشــگیری از افزایش قیمت ناشی از تقاضا 

در بازار مسکن خواهد شد.



3 بازار

مدیر اجرایی طرح احیاء معادن کوچک مقیاس از احیا و توسعه یک هزار و ۲۸۶ معدن 
کوچک مقیاس تا پایان سال ۱۴۰۱ و اشتغال زایی برای ۱۷ هزار و ۱۰۰ نفر خبر داد. 
»عباس جرجانی« افزود: طرح احیاء معادن کوچک مقیاس از سال ۹۷ کلید خورد و 
در عمل، عملیات اجرایی آن از ابتدای سال ۹۸ آغاز شد. وی بیان داشت: تا پایان سال 
گذشته یک هزار و ۲۸۶ معدن کوچک مقیاس و محدوده معدنی احیاء شد یا توسعه 

یافت و علاوه بر کاهش معادن غیرفعال، پروانه های جدید بهره برداری نیز صادر شد.
مدیر اجرایی طــرح احیاء معــادن کوچک مقیاس در تشــریح عملکــرد این طرح 
خاطرنشان کرد: در سال ۹۸ تعداد ۱۴۶ معدن، سال ۹۹ تعداد ۲۳۵ معدن، سال ۱۴۰۰ 
تعداد ۴۵۳ معدن و در سال گذشته تعداد ۴۳۴ معدن کوچک مقیاس، احیا یا توسعه داده 
شد. جرجانی خاطرنشان کرد: یکی از اقدامات اساسی انجام شده در دولت سیزدهم در این 
حوزه، ارائه بسته های پیشنهاد سرمایه گذاری بود که تاثیر زیادی در تسریع فرآیند احیاء 
به دنبال داشت. وی ادامه داد: به طور کلی، محدوده های معدنی وقتی تک تک به مزایده 

گذاشته می شود به دلیل عدم صرفه اقتصادی با استقبال خوبی از سوی سرمایه گذاران 
مواجه نمی شود، اما در این شیوه محدوده ها به صورت تجمیعی و پکیج عرضه می شود 
که با توجه به بزرگ تر شدن ابعاد معادن و وسیع تر شدن پهنه ها، سرمایه گذاران اقبال 
بیشتری به عملیات اکتشافی خواهند داشت و همچنین سرمایه گذاران بزرگتری برای 
حضور در محدوده ها استقبال می کنند. مدیر اجرایی طرح احیاء معادن کوچک مقیاس 
خاطرنشان کرد: به این ترتیب، شرکت های با امتیاز بالاتر در مناطق حضور می یابند و از 
دلالی جلوگیری می شود. وی گفت: در ابتدای این طرح، مشاور مربوطه اقدام به تعریف 
پنج بسته سرمایه گذاری کرد که در پنج استان به مزایده گذاشته شد، همچنین برخی 

استان ها به دلیل فراوانی یک نوع خاص ماده معدنی، راسا بسته هایی معرفی کردند.
جرجانی اظهار داشت: از ابتدای امسال تاکنون، کارگروه احیا معادن کوچک مقیاس 
در ۱۵ استان برگزار و با استقبال بسیار خوب استان ها مواجه شده است و به این شیوه 
می توان بسیاری از محدوده های معدنی را دوباره به چرخه تولید بازگرداند. هرچند 

همچنان نیازمند اطلاع رسانی بیشتر در این زمینه به استان ها و معرفی بسته های 
سرمایه گذاری هستیم. وی تاکید کرد: به این ترتیب می توان با انجام سرمایه گذاری های 
کوچک، ظرفیت های اقتصادی مغفول مانده در مناطق مختلف را احیا کرد که ارزش 
آفرینی و اشتغال زایی را به دنبال خواهد داشــت. زیرا ۹۸.۳ درصد از معادن کشور، 

کوچک یا متوسط هستند که ظرفیت های بسیار خوبی در آنها نهفته است.
این مقام مسوول بیان داشت: امسال علاوه بر موارد یاد شده، شرکت های دانش بنیان 
نیز پای کار آورده شده اند و حتی از ظرفیت معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
استفاده شده است تا در خصوص مسائلی همچون بازاریابی و بازار رسانی، افزایش ارزش 
افزوده در معادن با ایجاد چرخه های فرآوری و غیره به یاری مجریان طرح بشتابند. وی 
اظهار داشت: برای امسال احیای ۴۰۰ محدوده معدنی و معرفی دست کم ۳۰ بسته 

سرمایه گذاری جدید برنامه ریزی شده است.
جرجانی، همچنین از احصا و بررسی مشــکلات معادن با کمک خانه معدن ایران و 

سازمان نظام مهندسی معادن خبر داد و گفت: بزرگترین معضل در این بخش، کمبود 
ماشین آلات معدنی است؛ هرچند با تمهیدات اندیشــیده شده از سوی دولت و ارائه 

مصوبه ها و بخشنامه ها شرایط بسیار بهتری نسبت به دو سال قبل وجود دارد.
وی به موضوع بازار به عنوان دومین مشــکل فراروی راکد و غیرفعال شــدن معادن 
کوچک مقیاس اشاره کرد و گفت: به طور کلی معدن کاران در موضوع بازاریابی ضعیف 
هستند؛ این در حالی است که برخی شرکت های بزرگ ایرانی در سطح جهانی به انجام 
عملیات بازاریابی و فروش محصولات معدنی می پردازند که در حال استفاده از ظرفیت 
و توان آنها و معرفی شــان به مدیران معادن هستیم. مدیر اجرایی طرح احیاء معادن 
کوچک مقیاس، به نقدینگی به عنوان سومین معضل در این حوزه و راکد ماندن معادن 
اشاره کرد و افزود: در این زمینه با استفاده از پتانسیل صندوق بیمه سرمایه گذاری و 
فعالیت های معدنی دست کم ۷۰ درصد مشکلات حل شــده است و علاوه بر تامین 

نقدینگی مورد نیاز واحدها، به تهیه ماشین آلات برای آنها می پردازد.

رییس اتحادیه بارفروشــان خاطر نشــان کرد: 
رایزنی ها برای تجارت میوه به عربســتان در حال 
انجام اســت و به نظر می رســد بتوانیم در آینده 
نه چندان دور میوه  به این کشــور صادر و ســهم 
ترکیه از بازار عربستان را تصاحب کنیم. مصطفی 
دارایی نژاد با بیان اینکه عربستان متقاضی خرید 
سیب درختی، کیوی، گیلاس و آلبالو از ایران است، 
گفت: قطر، عمان، عربســتان و سوریه متقاضی 
خرید میوه از ایران هســتند در سنوات گذشته 
امکان صادرات میوه از ایران به عربســتان وجود 
نداشت اما در حال حاضر زمینه ها برای صادرات 

میوه به این کشور فراهم شده است.
وی با اشاره به تلاش ها برای ارتقا کیفیت بسته بندی  
میوه به عربســتان، افزود: بســته بندی شــکیل 
برای عرب ها حائــز اهمیت اســت از این رو برای 

بالا بردن کیفیت بســته بندی ها از دانش پژوهان 
دانشگاه شــریف کمک گرفتیم و تلاش داریم از 
 پلاســتیک نانو برای بالا بردن ماندگاری میوه ها

 استفاده کنیم.
این فعال صنفی تناژ خرید سیب درختی عربستان 
از ایران را قابل توجه دانســت و بیان کرد: سیب 
موجود در انبارها نمی  توانــد نظر عرب ها را جلب 
کند چراکه داخل این میوه پوک و قهوه ای شــده 
است و زمان ماندگاری آن به اتمام رسیده است؛ 
احتمال همکاری ایران و عربســتان زیاد و موانع 
پیشروی صادرکنندگان رفع شده است. رایزنی ها 
برای تجارت میوه به عربستان در حال انجام است و 
به نظر می رسد بتوانیم در آینده نه چندان دور میوه  
به این کشور صادر و سهم ترکیه از بازار عربستان 

را تصاحب کنیم.

به گفتــه وی؛ امیدواریــم کــه وزرای صمت و 
کشــاورزی با مصوبات یک شــبه مانع صادرات 
نشوند. البته وزیر صمت از فعالان بخش خصوصی 
درخواست کرده است که در زمینه صادرات میوه 
ورود کنند. ایران هر ۴ فصل میــوه دارد و امکان 
صادرات ۶۶ قلم میوه و صیفی در ســال برای ما 
وجود دارد و با گرم شــدن هوا کشورهای عربی 
متقاضی خرید هندوانه، خربــزه و ملون خواهند 

شد.
رئیس اتحادیه بارفروشــان از ابراز تمایل مصر به 
خرید میوه از ایران خبر داد و خاطر نشــان کرد: 
کیفیت پرتقال مصر در دنیا بی نظیر است اما آنها 
به دلایل سیاســی با ما همکاری نمی کردند و اگر 
ما متقاضی خرید میوه از این کشور بودیم باید با 
واســطه ترکیه تجارت خود را پیش می بردیم اما 

هم اکنون این واســطه ها کنار می رفته اند؛ مصر 
متقاضی انار شیراز و انگور است و ما هم می توانیم 

از این کشور بذر میوه و پرتقال وارد کنیم.
دارایی نژاد با تاکید بر اینکه ۲۰ درصد از مردم توان 
خرید میوه را ندارنــد، گفت: قیمت میوه در هفته 
پیشــرو افت ۵۰ درصدی را تجربه کرد اما هزینه 
حمل و نقل و چیدن گیلاس، آلبالو و زردآلو باعث 
شده اســت که در هر کیلو ۲۰ هزار تومان به این 
قیمت این میوه ها اضافه شود. در سال جاری تولید 
۲ برابر سال گذشته بیشتر شده است و با کاهش 
مصرف باید برای صــادرات برنامه ریزی کنیم از 
هفته آینده به دلیل گرمای هوا امکان ریزش مجدد 
قیمت میوه وجــود دارد چراکه میــوه محصول 
فسادپذیر است و فروشندگان برای از بین نرفتن 

آن قیمت ها را کاهش می دهند.

۱۲۸۶ معدن کوچک مقیاس در مدت ۴ سال احیا شد

۲۰ درصد مردم توان خرید میوه را ندارند

افزایش قابل توجه صادرات سیب به عربستان
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مشــاور عالــی اتحادیــه مرغداران گوشــتی 
ضمــن اشــاره بــه کاهــش قیمــت جوجه 
یکــروزه از افزایــش جوجه ریــزی و بــه 
 تبــع آن افزایــش تولیــد مــرغ در کشــور 

خبر داد.
محمدعلی کمالی در پاســخ به اینکه آیا قیمت 
جوجه یکروزه کاهش یافته است؟ گفت: قیمت 
جوجه یکروزه نسبت به اوایل ماه گذشته تعدیل 
یافته است، بر اساس آمارها در خردادماه حدود 
۱۱۵ میلیون قطعه جوجه ریخته شــده و پیش 
بینی می کنیم که تا ۱۲۳ میلیون قطعه هم بازار 

جوابگو باشد.
وی در پاسخ به اینکه آیا در ماه های آینده عرضه 
مرغ با قیمت مصوب هر کیلــو ۷۳ هزار تومان 

افزایش می یابد؟ تصریح کرد: با توجه به افزایش 
تولید به طور قطع قیمت مرغ با نرخ مصوب عرضه 

خواهد شد.
کمالی در ادامه عنوان کــرد: قیمت مصوبی که 
برای مرغ زنده گذاشته شــده کیلویی ۵۲ هزار 
تومان اســت. این قیمت اگر چه با برآورد قیمت 
مــا و هزینه مرغــداران فاصلــه دارد ولی آن را 
پذیرفته ایــم. کشــتارگاه ها و توزیع کنندگان 
مدعی هستند قیمت ۷۳ هزار تومان مرغ برای 
مصرف  کننده پایین اســت و هزینه های کشتار 
و افت لاشــه را به طور کامل پوشش نمی دهد. 
بنابراین مســئولان ذیربــط و توزیع کنندگان 
 عمــده و خــرد باید ایــن موضوعــات را مورد 

بررسی قرار دهند.

توکلی لاهیجانی گفت: روندی کــه در رابطه با 
افزایش تولید از سال گذشــته آغاز شده بود، در 
سه ماهه نخست امســال نیز با شدت بیشتری 

تداوم یافت.
توکلــی لاهیجانی مدیرکل صنایــع خودرویی 
وزارت صمت با اشــاره به تولید خــودرو گفت: 
خوشبختانه امســال روند مطلوب و قابل قبولی 
در تولید خودرو در کشــور رقم خورد به طوری 
که تولیــد خودرو ها بــدون کوچکترین ناقصی 

انجام شد.
او گفت: در حال حاضر حدود ۲۷۷ هزار دستگاه 
خودروی سواری در این مدت تولید شد که ۸۵.۲ 
درصد از کل تولیدات خودروســازان را تشکیل 
می دهد همچنین در بهار امسال نزدیک به ۶۷ 

هزار دســتگاه خودرو در بخش خصوصی تولید 
شد که در مقایسه با تولید ۳۴ هزار دستگاه مدت 
مشابه سال گذشته، حدود ۹۶ درصد رشد تولید 

را نشان می دهد.
توکلی در ادامه از رشد تولید خودرو وانت گفت: 
به طور کلی ۳۶ هزاردســتگاه خودروی وانت در 
کشور تولید شــده که در مقایسه با مدت مشابه 
سال گذشته از رشد ۲۷ درصدی برخوردار بوده 
اســت. مدیرکل صنایع خودروی وزارت صمت 
گفت: روندی که در رابطه با افزایش تولید از سال 
گذشته آغاز شده بود، در سه ماهه نخست امسال 
نیز با شدت بیشتری تداوم یافته و برنامه افزایش 
عرضه خودرو و توسعه صنعت خودروی کشور در 

دستورکار است.

عضو کمیسیون برنامه بودجه و محاسبات مجلس 
شورای اســلامی به بیان انتقاداتی از بانک ها در 
زمینه عدم همکاری با مجلس برای اجرای قانون 
جهش تولید مســکن و عدم پرداخت تسهیلات 
مسکن پرداخت. حسن همتی عضو کمیسیون 
برنامه بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی 
درباره دلیل عدم تمکیــن بانک ها قانون جهش 
تولید مســکن مجلس و عدم اعطای تسهیلات 
مســکن گفت: امروز وضعیت اقتصاد و معیشت 
مردم با مشکلات زیادی مواجه شده است دلیل 
آن هم وزارت اقتصاد بــه ویژه بانک ها و در رأس 
آن بانک مرکزی و در رتبه هــای بعد بانک های 

دیگر قرار دارند.
وی در ادامه خاطرنشــان کرد: امروز بانک های ما 
تسهیلات مســکن را اعطا نمی کنند و گاهاً این 
وام ها را به به افرادی که سفارش شده اند پرداخت 
می کنند و به مــردم وامی پرداخــت نمی کنند. 
شرایط به حدی حاد شــده که حتی وام ازدواج را 
هم پرداخت نمی کنند. این نماینده مجلس یازدهم 
ادامه داد: بانک ها در حال حاضر وام اشتغال، ازدواج، 
تسهیلات مسکن و تسهیلات فرزندآوری را پرداخت 
نمی کنند. در این شــرایط سوال من از رئیس کل 
بانک مرکزی این است که بانک ها به چه کسانی و 

تحت چه شرایطی وام اعطا می کنند.
این نماینده مجلس یازدهم خاطرنشــان کرد: 
بانک ها همیشه این بهانه را می آورند که اعتبار 
لازم برای پرداخت تسهیلات مسکن را در اختیار 
ندارند، در این شرایط که آنها اعتباری ندارند اصلًا 
چرا باید در ساختار وجود داشــته باشند. عضو 
کمیسیون برنامه و وبودجه مجلس توضیح داد: 
در این شــرایط از تمام بانک ها گله مند هستیم 
که چرا مشکلات مالی مردم در حیطه مسکن را 
حل نمی کنند؟ مردم از جهات مختلف از جمله 

اقتصادی و مالی تحت فشار شدیدی هستند.
وی در ادامه افزود: مجلــس قانون جهش تولید 

مسکن را مصوب کرد و برای حل بحران مسکن 
اعلام کرد که فقط می توان از دو طریق از جمله 
آزادسازی و زمین و اعطای وام این مشکل را حل 
کرد. وقتی بانک ها که یک سمت ماجرا هستند 
اقدام به پرداخت تســهیلات ســاخت و خرید 
مسکن نمی کنند نباید انتظار داشته باشیم که 

این مجلس اجرایی شود.
عضو کمیســیون برنامه، بودجه و محاســبات 
مجلس در ادامه خاطرنشان کرد: امروز جوانانی 
کــه می خواهند ازدواج کننــد حداقل باید یک 
میلیارد سرمایه داشته باشند که بتوانند یک زمین 
بخرند تا بتوانند در آن شروع به خانه سازی کنند. 
جوانان در این شــرایط هیچ گونه منابع مالی در 
اختیار ندارند چطور باید آنها را ترغیب به ازدواج 

و تشکیل خانواده کنیم.
همتی در ادامه افزود: ما باید برای رونق نهضت 
تولید مسکن تســهیلات ارزان قیمت در اختیار 
مردم و جوانان قرار بدهیــم. در صورتی که این 
تســهیلات در اختیار آن ها قرار داده نشود عملًا 
اتفاقی در زمینه حل مشکلات اقتصادی کسانی 
که خانه ندارند و جوانانی که می خواهند ازدواج 
کنند، نمی افتد، در نهایت هم این قانون مجلس 

هم روی زمین خواهد ماند.
وی در ادامه توضیح داد: اگر آمــاری که درباره 
بانک ها در زمینه اعطای تســهیلات به جوانان 
منتشر شده درست باشد، نشان دهنده این است 
که بانک ها علاقه به تخصیص منابع خود به حوزه 
مسکن ندارند در حالی که بر اساس قانون مجلس 
مصوب شده که هر ســال ۲۰ درصد از اعتبارات 
خود را صرف اعطای تســهیلات مسکن کنند. 
همتــی در ادامه بیان کرد: بانک هــا برای مردم 
اعتبار پول و وام ندارند که به آنها وام کافی برای 
خرید یا ساخت مسکن تخصیص بدهند ولی برای 
کارکنان و افراد صاحب نفوذ اعتبار دارند و دچار 

ناترازی مالی نیستند.

مدیرعامل شــرکت توزیع 
برق تهران بــزرگ گفت: 
بر اساس برنامه ریزی های 
صورت گرفتــه و اقدامات 
انجــام شــده، پیش بینی 
می شود که امسال خاموشی در تهران اتفاق نیافتد 
اما قبوض میلیونی در انتظار مشــترکان پر مصرف 
برقی است. کامبیز ناظریان با بیان این که در ایام گرم 
ســال قرار گرفته ایم و با افزایش بار مصرفی مواجه 

هستیم اظهار کرد: پیک شهر تهران ۴۳۰۰ مگاوات 
بود که این عدد نسبت به سال قبل ۳.۵ درصد رشد 
داشته است. در حال حاضر شــبکه برق تهران در 
پایداری کامل به سر می برد و با توجه به تدابیری که 
صورت گرفته و هماهنگی های انجام شده مشکل 

خاصی در شهر تهران برای تامین برق وجود ندارد.
وی با اشاره به پیش بینی ســازمان هواشناسی در 
خصوص افزایش دما، تاکید کرد: استفاده از وسائل 
سرمایشــی موجب افزایش مصرف برق می شــود 
به گونه ای که این تجهیزات تــا ۲۰۰۰ مگاوات به 
مصرف برق کشور اضافه می کند. مدیرعامل شرکت 

توزیع برق تهران بزرگ با بیــان این که به ازای هر 
یک درجه افزایش دما تا ۲۰۰ مگاوات به شــبکه 
شهر تهران اضافه می شود، گفت: ضرورت دارد که 
در ماه های تیر و مرداد مدیریت مصرف به ویژه در 

ساعات پیک به صورت ویژه صورت بگیرد.
ناظریان با اشاره به ضرورت مدیریت مصرف برای 
ایجاد پایداری در شبکه برق، اظهار کرد: لازم است 
حتما در جهت مدیریت و کنتــرل مصرف به ویژه 
در حوزه وسائل سرمایشی مدیریت صورت بگیرد 
ضمن این که در زمان پیک مشترکان از کولرهای 
آبی اســتفاده کنند. اعتقاد ما این است که با انجام 

مدیریت مصرف تا ۲۰۰ مــگاوات صرفه جویی در 
سامانه های سرمایشی خواهیم داشت.

وی در پاســخ به این ســوال برآوردی برای وقوع 
خاموشی در تهران صورت گرفته است اظهار کرد: 
براســاس برنامه  ریزی هایی که انجام شده از سال 
گذشــته مقدماتی را فراهم کرده ایم که در جهت 
پایداری شبکه بوده است. مدیرعامل شرکت توزیع 
برق تهران بزرگ اضافه کرد: این برنامه در دو بخش 
زیرساخت های شبکه و مدیریت و نیاز مصرف بوده، 
با توجه به برنامه هایی که در شهر تهران تنظیم شده 
به ویژه در حوزه کنترل مصرف در حوزه ادارات لازم 
است که مصرف این بخش که حدود ۸۰۰ مگاوات 

است کاهش یابد.

تحقــق ۵۰ درصــد برنامه های کاهش 
مصرف در بخش اداری

ناظریان با اشــاره به مصوبه هیــات وزیران همه 

دستگاه های اجرایی و دولتی متعهد و مکلف هستند 
از ۱۵ خردادماه تا ۱۵ شهریورماه نسبت به کاهش 
۳۰ درصدی مصرف نسبت به دوره مشابه سال قبل 
اقدام کنند و همچنین در ساعات غیراداری میزان 
مصرف ۶۰ درصد نســبت به ساعات اداری کاهش 

داشته باشد.
وی با بیان این که در حال حاضر بالغ بر ۵۰ درصد 
برنامه هایی که در حوزه ادارات در نظر گرفته شده 
بود محقق شده اســت، گفت: این موضوع به این 
معناست که شــاهد کاهش مصرف برق در بخش 
اداری هســتیم یعنی ۱۰۰ مــگاوات در این طرح 
صرفه جویی شده که معادل تامین برق ۱۰۰ هزار 

مشترک خانگی است.

۴۰ درصد مشترکان مشــمول پاداش 
صرفه جویی شدند

به گفته مدیرعامل شرکت توزیع برق تهران بزرگ 
با توجه به برنامه  ریزی های صورت گرفته در حوزه 
خانگی در بخش کنترل مصرف در قالب طرح های 
تشویق محور امیدواریم با همکاری که مردم تشکیل 
می دهند بتوانیم با همکاری مشترکان مانند سال 

۱۴۰۱ تابستان را پشت سر بگذاریم.
ناظریــان با اشــاره به طرح تشــویق مشــترکان 
کم مصرف در بخش خانگی اظهار کرد: این طرح از 
ابتدای خرداد ماه اجرایی شد و براساس ارزیابی های 
صورت گرفته ۴۰ درصد از مشترکان خانگی شهر 
تهران مشــمول پاداش خوش مصرفی شدند. وی 
اظهار کرد: این موضوع بدین معناست که ۴۰ درصد 
مشــترکان میزان مصرف خود را نســبت به سال 
قبل کاهش دادند، امیدواریم بــا همین همکاری 
که مشترکان دارند بتوانیم در حوزه خانگی شاهد 

کاهش مصرف باشیم.
مدیرعامل شــرکت توزیع برق تهران بزرگ با بیان 
این که ســال گذشته شــاهد کاهش ۱۰ درصدی 
مصرف بــرق در بخش خانگی بودیــم اظهار کرد: 
با برنامه  ریزی که در حوزه زیرســاخت و در بحث 
مدیریت مصرف صورت گرفتــه امیدواریم بتوانیم 
بدون محدودیت تابســتان را پشــت سر بگذاریم. 
ناظریان با اشاره به قبوض مشترکان خانگی تهران 
گفت: در قبوضی که تا ۱۵ خردادماه صادر شده ۴۰ 
درصد مشــمول پاداش صرفه جویی شدند، از نظر 
پاداش سیاست های خوبی صورت گرفته و نسبت 

به سال قبل نیز شاهد بهتر شده است.

به گفته وی طرح پاداش مشترکان خوش مصرف 
امسال دو ویژگی دارد این طرح برای همه مشترکان 
در نظر گرفته شــده و میزان پاداش تا چهار برابر 
نیز افزایش یافته اســت بــه طوری کــه پاداش 
 صرفه جویی ۲۰ برابر قیمت تعرفــه برق در حوزه 

مشترکان کم مصرف است.

۸۰ درصد تهرانی مصرفی متعادل دارند
مدیرعامل شــرکت توزیع برق تهران بزرگ با بیان 
این کــه انتظار این اســت که جامعه بیشــتری از 
مشترکان در این طرح مشارکت داشته باشند اظهار 
کرد: بالغ بر ۸۰ درصد از مشترکان شهر تهران یا زیر 
الگو و یا در محدوده الگوی مصــرف قرار دارند، اما 
چهار درصد مشترکان در رده مصرفی بالاتر از الگو 

قرار گرفته اند.  
ناظریان با بیان اینکه چهار درصد مشترکان بیش 
از دو برابر الگوی مصرف بــرق مصرف می کنند و 
تاکید ما این است که این مشترکان مصرف خود را 
کاهش دهند، گفت: این موضوع یک تکلیف قانونی 
است و از نظر محاسبه صورت حساب نیز این دسته 
از مشترکان مشــمول قبوض چند میلیون تومانی 
می شــوند چرا که این قبوض بدون در نظر گرفتن 
یارانه اســت و ۳.۵ برابر قیمت تمام شده برای آنها 
محاسبه می شود. به گفته وی برای اینکه مشترکان 
بد مصرف مشمول جرائم سنگین نشوند بهتر است 
که میــزان مصرف خود را کاهــش دهند، در حال 
حاضر با توجه به این که قبوض بــرق در یک دوره 
 ۴۵ روزه صادر می شــود نمی تــوان اطلاع دقیقی 

در مورد قبوض داشت.
مدیرعامل شــرکت توزیــع برق تهــران بزرگ با 
بیان این که آنچه مشخص اســت اینکه ۴۰ درصد 
مشترکان مشمول پاداش شدند عدد قابل توجهی 
است یعنی ما می توانیم در دوره بعدی اشاره کنیم 
که چه تعداد مشترک دارای قبوض رایگان خواهد 
بود، گفت: مشــترکانی که رعایت مصرف نکنند و 
بیش از دو برابر الگوی مصرف برق دارند تا چند ده 

میلیون مشمول قبوض برق می شوند.
به گفته ناظریان مشترکانی را داریم که می توانند تا 
بیش از هزاران کیلووات در ماه مصرف برق داشته 
باشــند که در موارد محدود شاهد آن هستیم. این 
دسته از مشترکان عمدتا یا خانه های ویلایی بسیار 
بزرگ دارند و یا در برج های بزرگ زندگی می کنند 

که اگر رعایت نکنند مشمول جریمه می شوند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

قبوض میلیونی برای تهرانی های پرمصرف

پایتختخاموشنمیشود

بانک ها وام مسکن پرداخت نمی کنندافزایش عرضه خودرو در دستور کار استافزایش تولید مرغ در کشور
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هند با کمک اپل که بخشی از تولید آیفون را از چین به این کشور منتقل کرده 
است، به زودی به بزرگترین بازار تلفن هوشمند دنیا تبدیل می شود. هند با بیش 
از یک میلیارد و ۴۰۰ میلیون نفر جمعیت، یکی از بزرگترین اقتصادهای جهان 
است. این موقعیت، هند را به بازار بسیار جذابی برای شرکت هایی تبدیل می کند 
که به دنبال فروش و تولید محصولاتشان هستند. اپل که بر این موقعیت واقف 

بوده، چندی قبل، بخشی از تولید خود را از چین، به هند منتقل کرد.
صادرات تلفن هوشمند هند در سال میلادی گذشته، تقریبا دو برابر شد و از 

۵.۴ میلیارد دلار، به ۱۰.۹ میلیارد دلار افزایش پیدا کرد. این رشد قابل ملاحظه 
تحت تاثیر اپل بوده است. اگرچه هند در تولید آیفون، تنها هفت درصد سهم 
دارد، این شرکت آمریکایی در حدود نیمی از صادرات تلفن هوشمند هند در 

سال مالی ۲۰۲۳-۲۰۲۲  سهم داشت.
اپل در سال ۲۰۲۲، تولید آیفون در هند را در کارخانه فاکسکان آغاز کرد. این 
یک گام بزرگ برای اپل و نشانه ای از اعتماد این شرکت به بازار هند است. اپل 
قصد دارد در آینده حضور تولیدی خود در هند را گسترش دهد و این اقدام به 

منزله رشد بیشتر صادرات تلفن هوشمند هند خواهد بود. بر اساس گزارش 
گیزموچاینا، هند اکنون دومین بازار بزرگ تلفن های هوشمند در دنیا است و 
انتظار می رود تا سال ۲۰۲۵، به بزرگترین بازار تلفن های هوشمند جهان تبدیل 
شود. با این حال، رشد صادرات تلفن های هوشمند چالش هایی را برای دولت 
هند به همراه دارد. دولت باید اطمینان حاصل کند که کشور زیرساخت های لازم 
برای حمایت از رشد صنعت تلفن  هوشمند را دارد. این موضوع شامل مواردی 

مانند برق مطمئن، جاده های خوب و نیروی کار ماهر است.

هندباآیفونبزرگترینبازاردنیامیشود

فناوری و 
اطلاعات

رشد ۵ برابری بهره گیری از سکوهای داخلی
رئیس ســازمان فناوری اطلاعات ایران گفت: با حمایت های زیر ساختی بهره گیری از 
ظرفیت ســکوهای داخلی بیش از ۵ برابر رشد داشته اســت. محمد خوانساری رئیس 
سازمان فناوری اطلاعات ایران در پاسخ به یکی از کاربران در خصوص قابلیت گسترش 
کسب و کارها در پلتفرم های ایرانی در یکی از پیام رسان های بومی گفت: طی ماه های 
گذشته با حمایت های زیرســاختی که از ســکوها صورت گرفت و با اعتماد کاربران و 
کسب وکارها بهره گیری از ظرفیت های سکوهای داخلی بیش از ۵ برابر رشد داشته است. 
وی افزود: از سوی دیگر با تصویب آئین نامه حمایت از سکوها و کسب و کارهای اقتصاد 
دیجیتال، اقدام های ارزشمندی در بخش های مالیاتی و سرویس های پستی و سامانه های 
پرداخت های الکترونیکی و غیره برای کسب و کارهای فعال در سکوهای داخلی، صورت 
گرفته است. خوانساری در پایان گفت: برای اطلاعات بیشتر برای موارد قانونی مصوب 
 www.1649.ir در این حوزه و بخشنامه های سازمان امور مالیاتی می توانید به سایت

مراجعه کنید.

ارتش ژاپن از ماهواره های استارلینک استفاده می کند
روزنامه یومیوری در گزارشی به نقل از یک منبع ناشناس دولتی اعلام کرد ارتش ژاپن 
مشغول آزمایش سرویس اینترنت ماهواره ای استارلینک متعلق به شرکت اسپیس ایکس 
است. ژاپن قصد دارد در سال مالی آینده از این فناوری استفاده کند. وزارت دفاع ژاپن هم 
اکنون به ماهواره های مخابراتی در مدار زمین دسترســی دارد اما به کارگیری فناوری 

استارلینک به خوشه ماهواره های مورد استفاده آن در مدار زمین، می افزاید.
کشورهای سراسر جهان سعی دارند در مقابل ریسک اختلالات ارتباطی یا حمله به ماهواره 
ها در صورت بروز اختلافات، برای خود مقاومتی ایجاد کنند. نیروهای دفاع شخصی ژاپن 
از ماه مارس مشغول آزمایش استارلینک در ۱۰ مکان و همچنین آموزش در این زمینه 
هستند. پیش از این نیز اوکراین در درگیری با روسیه از فناوری استارلینک در میدان جنگ 
استفاده کرد. ایلان ماسک مدیر ارشد اجرایی اسپیس ایکس در اکتبر ۲۰۲۲ میلادی اعلام 
کرد این شرکت نمی تواند هزینه استفاده دائمی اوکراین از استارلینک را تامین کند. اما 
وزرات دفاع آمریکا در ماه جاری اعلام کرد قراردادی برای تامین سرویس استارلینک در 

این کشور امضا کرده است.

جزئیاتی جدید از تولید گوشی ایرانی
طبق جدیدترین اظهارات وزیر ارتباطات برنامه ای طراحی شده تا از ظرفیت هایی که در 
داخل کشور وجود دارد، برای تولید گوشی استفاده شود و در منطقه ویژه اقتصادی پیام به 
چند شرکت زمین ارائه شده و در حال راه اندازی خط تولید هستند. تولید گوشی داخلی 
پس از سال ها بار دیگر مطرح شده است؛ در واقع از نیمه های سال ۱۳۹۸ بود که این موضوع 
به یکی از مباحث حوزه فناوری اطلاعات راه پیدا کرد؛ آن هم تولید یک گوشی که ایرادهای 
مدل های قبلی را برطرف کرده باشد و بتواند با نســخه های خارجی رقابت کند. دولت 
سیزدهم توجه ویژه ای بر این موضوع دارد، به گونه ای که وزیر ارتباطات در همان ابتدای 
آغاز به کار خود اعلام کرد از موبایل ایرانی استفاده می کند که ظرفیت های مناسبی نیز دارد 

و گوشی های همراه داخلی توان رقابت با همتایان خارجی خود را دارند.
او بر این باور است ظرفیت های خوبی برای تولید موبایل در کشــور وجود دارد اما باید 
بازار آن در کشور شکل گیرد و مردم به این موبایل ها اطمینان کنند، البته ممکن است 
نواقصی وجود داشته باشــد اما باید به این نکته توجه کرد که موبایل ایرانی تولید داخل 
بوده و در ساخت آن از ظرفیت جوانان استفاده می شود، در نهایت موجب اشتغال زایی 
 خواهد شد، در مردم و جامعه خودباوری ایجاد می کند و نسبت به گوشی های خارجی 

ارزان تر است.
موضوعی که برخی از فعالان بازار موبایل به آن اشاره می کنند و می گویند در مرحله اول 
امکان ندارد قطعه ساز تلفن همراه شویم و در واقع نیازی هم به آن نیست و بلکه باید تنها در 
بخش تحقیق و گسترش نسبت به کاربردی تر کردن نرم افزارها و اپلیکیشن ها اقدام کرد. 
برای مثال سه کشور هند، ویتنام و اندونزی و چندین کشور آمریکای جنوبی مثل برزیل 
با ایجاد خطوط مونتاژ تلفن همراه، اشتغال زایی فراوانی ایجاد کرده اند و در کنار تجربه این 
سال ها و با توجه به هزینه پایین نیروی انسانی، اکنون به یکی از بزرگترین قطب های تولید 

تلفن همراه با برندهای پرمصرف بدل شده اند.
بنابراین طبق اظهارات برخی از کارشناسان، کشور ما توانایی فنی تولید گوشی را دارد، اما 
رسیدن به هدف تولید گوشی، برمی گردد به قوانینی که گذاشته می شود. باید تمهیداتی 
مانند معافیت مالیاتی، بیمه ای و حقوق و عوارض گمرکی و تامین ارز نیما برای تولیدکننده 

در نظر گرفته  شود و با حمایت های این چنینی، تولید داخلی محقق شود.

اخبار

بیست وششــمین نمایشــگاه 
الکترونیک، کامپیوتر و تجارت 
الکترونیک )الکامپ( پس از چهار 
ســال وقفه با حضور مسئولان 
افتتاح شد. بیســت و ششمین 
نمایشگاه الکترونیک، کامپیوتر و تجارت الکترونیک )الکامپ( 
در محل دائمی نمایشــگاه های بین المللی تهران با حضور 
»روح الله دهقانی فیروزآبادی« معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهور، »عیسی زارع پور« وزیر ارتباطات، 
»سید محمدامین آقامیری« رئیس مرکز ملی فضای مجازی، 
»مجتبی توانگر« رئیس کمیته اقتصــاد دیجیتال مجلس 
شورای اسلامی، »محمدصادق خیاطیان« رئیس هیات عامل 
صندوق نوآوری و شکوفایی و همچنین »الکساندر شویتوف« 
معاون وزیر توسعه دیجیتال، ارتباطات و رسانه های جمعی 

روسیه افتتاح شد.
این نمایشگاه تا هفتم تیرماه نیز ادامه دارد، بزرگ ترین رویداد 
فناوری اطلاعات و ارتباطات کشــور با حضور ۵۰۰ شرکت 
داخلی و خارجی است که از این تعداد بیش از ۱۵۰ شرکت 
استارتاپ و دانش بنیان هستند. در این نمایشگاه که با شعار 
»آینده بهتر برای اقتصاد دیجیتال« برگزار می شود در کنار 
شرکت های داخلی، ۵۰ شــرکت خارجی نیز از کشورهای 
ازبکستان، فرانسه، پاکستان، بوسنی، سوریه، چین، روسیه، 

ترکیه، ارمنستان و عراق حضور دارند.
الکامپ به عنوان بزرگ ترین رویداد فناوری اطلاعات و ارتباطات 
کشور؛ عرصه طراحی، ساخت، تولید و پشتیبانی از محصولات، 
خدمات، محتوا و راهکارهای صنایع الکترونیک، کامپیوتر و 
دیجیتال کشور است و در طول چهار روز برگزاری آن، بیش از 
۳۰ محصول فناورانه جدید در حوزه های الکترونیک، صنعتی، 
کامپیوتر و سخت افزار، نرم افزار و خدمات مرتبط، تجهیزات 
ارتباطی، تجهیزات صوتی و تصویری، تجهیزات مخابراتی و 

تجهیزات اندازه گیری رونمایی خواهد شد
حسین اسلامی- رییس سازمان نظام صنفی استان تهران در 
مراسم افتتاحیه نمایشگاه الکامپ اظهار کرد: شعار امسال آینده 
بهتر برای اقتصاد دیجیتال است و این نمایشگاه با نمایشگاه 
های قبلی فرق های دارد. این نمایشگاه را درحالی افتتاح می 

کنیم که ۴۸۰ شرکت کننده در آن حضور دارند.
وی افزود: امسال تمرکزمان بر روی محتواست و این شرایط با  
چهار سال قبل متفاوت است. امسال افتخار داریم که مجموعه 

های بسیاری در نمایشــگاه  حضور دارند. برای آینده بهتر 
اقتصاد دیجیتال باید به ســه بخش توجه کرد؛ در حوزه اول 
یعنی سخت افزار نیازمند تولید خوب هستیم و این نیازمند 

واردات خوب است.
او افزود: همچنین زیرساخت ها نیازمند به روزرسانی است و 
این حجم از مقاومت ها باعث شده نتوانیم به این زیرساخت 
ها برسیم. در موضوع نرم افزار هم موضوعاتی وجود دارد و ما 
زمانی می توانیم  از شرکت ها دفاع کنیم که به صورت شفاف 
صورت های مالی آن ها درج شده باشد.در حوزه خدمات هم 
مهم ترین موضوع ما تنظیم گری است؛ ما میخواهیم که فقط 
با یک تنظیم گر در ارتباط باشیم نباید با تنظیم گران مختلف. 
این نمایشگاه در هشــت بخش اصلی؛ الکترونیک صنعتی، 
کامپیوتر و سخت افزار، نرم افزار و خدمات مرتبط، تجهیزات 
ارتباطی، تجهیزات صوتی و تصویری، تجهیزات مخابراتی، 
تجهیزات اندازه گیری و کنترل و خدمات فنی و پشــتیبانی 

برگزار می شود.
رئیس کمیته اقتصاد دیجیتال مجلس شورای اسلامی نیز 
در افتتاحیه نمایشــگاه الکامپ گفت: دولت سیزدهم اراده  
خوبی برای تحول در حوزه اقتصاد دیجیتال از خود نشان داده 
است. »مجتبی توانگر« رئیس کمیته اقتصاد دیجیتال مجلس 
شورای اسلامی گفت: جای خوشحالی دارد که دولت سیزدهم 
اراده تحول را از خود نشان داده است که از میان آنها می توان به 
نکاتی اشاره کرد. یکی از آنها فیبرنوری است که به اراده مصمم 
نیاز داشت و ۲ دستاورد مهم برای آینده اقتصاد دیجیتال دارد. 
یکی از مهم ترین دســتاوردهای آن ارائه اینترنت چند صد 
مگابیتی است. وی افزود: مسئله بعدی توجه به تولیدات بومی 
مانند پیام رسان ها است. پیام رسان ها باید چرخه اقتصادی خود 
را تکمیل کنند. این نماینده مجلس تاکید کرد: صنعت نیمه 
تعطیل فضایی در این دولت احیا شد و پرتاب موفق ماهواره 
خیام از اقدامات مهم در این حوزه است. ساختارهای دولت 
برای این دگردیسی آماده نیست، ساختارهایی که عمرشان 

۲۰ ساله است و با هوش مصنوعی در تناقض هستند.
توانگر ادامه داد: موضوع اقتصاد دیجیتال نیازمند ســاختار 
حمایتگر اســت و حتی هوش مصنوعی نیز سخت می تواند 
در این شرایط از عهده کار خود برآید. در آینده رشد اقتصاد 
دنیا فناوری محور خواهد بود. هسته اقتصاد دیجیتال نیازمند 
ســرمایه گذاری جدید اســت و باید از تمام ظرفیت اقتصاد 
دیجیتال مانند پلتفرم ها استفاده کنیم. تحول در اقتصاد محتوا 

با تسهیم درآمد بین بازیگران ضروری است.
وی تاکید کرد: فیلترینگ، مالیات و بیمه آزادکاری از موانع سر 
راه اقتصاد دیجیتال است و باید برای آنها فکری کرد. علی رغم 

تاکیدات ســران قوا اجازه، ســرمایه گذاری خارجی هنوز 
مشکلاتی دارد و در عمل می بینیم که ترس هایی وجود دارد و 
اجازه رونق را نمی دهد. مسئولان دولت سیزدهم شجاعت این 
تغییر رویکرد را دارند و اگر اراده کنند می توان این تغییرات را 
لحاظ کرد. رئیس کمیسیون اقتصاد دیجیتال مجلس گفت: 
در کارگروه اقتصاد دیجیتال تجربه خوبــی برای واگذاری 
تنظیم گری آزادکاران داشــتیم و نباید بترســیم که بخش 
خصوصی در کنار دولت کار کند. چابکی تنظیم گری بخش 
خصوصی می تواند روند توسعه اقتصاد دیجیتال را شتابان کند. 
وی اظهار داشت: لازم است سفارتخانه های ما رابطه بهتری با 
بخش غیردولتی داشته باشند و این مهم نیازمند تدوین برنامه 

دیپلماسی خارجی است که باید در دستور کار قرار بگیرد.
معاون علمی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان رئیس جمهور 
نیز گفت: توجه تولیدمحور به فناوری هــای روز دنیا باعث 
ماندگاری در حوزه اقتصاد دیجیتال می شود و باید در کشور 
۶ منطقه )هاب( بزرگ فناوری ایجاد کنیم. »روح الله دهقانی 
فیروزآبادی« معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس 
جمهور در این مراسم گفت: زحمت زیادی برای برگزاری این 
نمایشگاه کشیده شده است و حضور ۵۰۰ شرکت  خارجی و 
داخلی نشان دهنده این مسئله است. الکامپ امروز با چیزی 
که در دهه ۷۰ آغاز شد، تفاوت چشمگیری دارد. در آن زمان 
بیشــتر با افرادی مواجه بودیم که کامپیوتر و خدمات ارائه 
می کردند، اما امروز در این نمایشگاه شرکت های بسیار خوب 
دانش بنیان با دستاوردهای پیشرفته خود در حال ارائه هستند.

وی افزود: مســئله اقتصاد دیجیتال به چند فناوری کلیدی 
وابسته اســت و اگر بخواهیم در این حوزه ماندگار باشیم باید 

به فناوری هایی مانند میکروالکترونیک، اینترنت اشیا، هوش 
مصنوعی ورود کنیم و قطعــا اگر به این ســه فناوری توجه 
تولیدمحور نداشته باشیم، ممکن است بازارهای خود را از دست 
بدهیم. دهقانی تاکید کرد: یکی از فناوری هایی که در اقتصاد 
دیجیتال تاثیر بســزایی دارد، هوش مصنوعی است. علاوه بر 
کاربردی که این فناوری در اقتصاد دیجیتال باید به ســمت 
ساخت آن نیز پیش برویم. باید در آینده ۶ هاب فناوری در کشور 
راه اندازی شــود تا ۶ موضوع بزرگ، قابل اعتنا با ظرفیت های 
 عظیم در آن بررســی شــود و پژوهشــگران فناوری بتوانند 

در آنجا فعالیت کنند.
»محمدصادق خیاطیان« رئیس هیات عامل صندوق نوآوری 
و شکوفایی نیز در این مراسم گفت: آماری که در حوزه فناوری 
وجود دارد نشان می دهد که اکنون با یک اکوسیستم مواجه 
هســتیم و نیاز به جهش در این حوزه داریــم. یکی از موارد 
جهش در بازار صادرات اســت و برنامه جــدی در صندوق 
نوآوری در این بخش داریم. حوزه محتوا دیگر حوزه الویت دار 
این بخش است که باید به آن نیز توجه ویژه کنیم. نکته آخر 
این اســت که در این حوزه دانش و فنــاوری اهمیت زیادی 
 دارد و ســیر تحول نشــان می دهد که نفوذ دانش و فناوری 
چقدر زیاد اســت. وی افزود: در صندوق نوآوری و شکوفایی 
تمام عزم خود را جــزم کردیم تا تنوع مالــی ایجاد کنیم و 
متناســب با بلوغ این اکوسیســتم ابزارهــای مختلفی را 
طراحــی کنیــم. از ۷۷ خدماتی کــه در این بخــش داده 
می شود بخشی مربوط به سرمایه گذاری است. برای تامین 
 مالی شــرکت های دانش بنیــان در خدمت شــرکت های 

دانش بنیان داریم.

نمایشگاه بین المللی »الکامپ« افتتاح شد
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نشست مشترک شــورای عالی انقلاب فرهنگی و معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری برگزار شد. در نشست هم اندیشی معاونان دبیران ستادها 
و مدیران معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری با دبیر و جمعی 
از مدیران شــورای عالی انقلاب فرهنگی، موضوعات و مباحث توسعه علم، فناوری، 
برنامه های معاونت علمی برای توسعه اقتصاد دانش بنیان و سازوکارهای هماهنگی و 
هم افزایی بین دو دستگاه مورد بحث و بررسی قرار گرفت. روح الله دهقانی معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری در این نشســت، با بیان این که معاون 
علمی دو منشا و هدف اصلی را مبنی بر توسعه فناوری های راهبردی و توسعه اقتصاد 
دانش بنیان را در دستور کار قرار داده است، عنوان کرد: مبتنی بر تأکیدات و نظرات 
رهبر فرزانه انقلاب مبنی بر ایفای نقش معاونت علمی مبنی بر راهبری، تسهیل گری 
و هماهنگ کنندگی عرصه علم، فناوری و اقتصاد دانش بنیان از یک ســو و ترجمه 
سیاست ها و راهبردها در این عرصه توسط شورای انقلاب فرهنگی، نشان می دهد که 

قرابت های بین این دو بخش زیاد است.
دهقانی، با اشاره به نقش آفرینی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری در مسیر توسعه اقتصاد دانش بنیان بخشی ادامه داد:  معاونت علمی، فناوری 
و  اقتصاد دانش بنیان اکنون در چهارمین نسل مدیریتی خود قرار دارد و در طول فعالیت 
خود، به مدد الهی و نظارت عالیه رهبری، در مســیر درستی حرکت کرده است. این 
معاونت در مسیر امروز خود توسعه اقتصاد دانش بنیان را در دستور کار دارد و با توجه به 
ظرفیت قانون مترقی و پویای »جهش تولید دانش بنیان«، زیست بوم فناوری و نوآوری 
توانمند و قریب به ۱۰هزار شرکت دانش بنیان و خلاق، اولویت خود را توسعه اقتصاد 

این حوزه قرار داده است.
وی با بیان این که توسعه اقتصاد دانش بنیان از تاکیدات مقام معظم رهبری و لازمه رونق 
اقتصاد کشور است، ادامه داد: حلقه های اندیشه تا بازار از اندیشه و ایده، علم، فناوری، 
نوآوری و تولید به یکدیگر متصل نخواهند شد و به تکامل نخواهند رسید، مگر این 
که اقتصاد، مورد توجه قرار بگیرد. بنابراین تمرکز این دوره از معاونت علمی، مبتنی 
بر اقتصاد دانش بنیان است و ضمن آن که حرکت در مسیرهای قبلی با قوت ادامه پیدا 
می کند، اهدافی چون دسترسی سالیانه حداقل یک درصد از تولید ناخالص داخلی، 
کاهش سالیانه  بیکاری یک درصد از متخصصین هرسال از محل اقتصاد دانش بنیان و 
دسترسی به ۱۰ ابرشرکت بزرگ که پیش برنده اقتصاد دانش بنیان باشند دنبال خواهد 

شد، تا مردم طعم اقتصاد دانش بنیان را در زندگی خود حس کنند.
وی با اشاره به نقش پررنگ شرکت های دانش بنیان در رفع راهبردی ترین نیازهای 
کشــور عنوان کرد: اگر صرفه جویی دارویی به کمک شرکت های دانش بنیان نبود 
امروز کشور باید هزینه های سنگین را برای واردات دارو صرف می کرد.به گفته دهقانی، 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، اهداف خود را در ۵ حوزه 
تقسیم کرده است که عمدتا در عرصه جریان سازی و اجرا تعریف می شود. معاونت علمی 
در مقام سیاستگذاری مدیریت و اجرا در ستادها و دستگاه های اجرایی نقش راهبری 
و هدایت این جریان را بر عهده دارد. ۵ ماموریت این معاونت،  شامل حمایت از حوزه 
اندیشه ورزی است. حوزه دوم الگوسازی در مسیر علم و در ادامه فناوری است، ساحت 

بعدی کارآفرینی و تولید و پنجمین عرصه نقش آفرینی در حمایت از توسعه اقتصاد 
دانش بنیان است. وی با بیان این که مبتنی بر ۵ ماموریت یادشده، افراد، شرکت های نوپا، 
شرکت های توانمند، صنایع و دستگاه های دولتی جزو مخاطبان معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری به شمار می روند، ادامه داد: برای نخستین بار 
در ادوار فعالیت معاونت علمی، برای هرکدام از این بخش ها برنامه و بودجه مشخص 
تصویب شده است. عطف به  هریک از این حوزه ها معاونت مشخصی برای حمایت از 
آن حوزه تعریف شده است. معاونت سیاستگذاری وظیفه حمایت از جریان اندیشه 
ورزی  را بر عهده دارد، بنیاد علم وظیفه حمایت از جریان توسعه علم را انجام می دهد، 
مرکز توسعه فناوری های راهبردی رسالت توسعه و ایجاد فناوری ها را به شکل خاص و 
متمرکز بر عهده دارد. همچنین ستادهای توسعه اقتصاد دانش بنیان، عهده دار توسعه 
اقتصاد دانش بنیان در حوزه های خاص و به صورت بخشــی، مبتنی بر اولویت های 

راهبردی کشور هستند.
 

نقش معاونت علمی در توسعه و شبکه سازی علم و فناوری کشور
حجت الاسلام و المسلمین عبدالحسین خسروپناه دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی در 
این نشست عنوان کرد: اگر معاونت علمی، بتواند نقش حلقه واسط را در میان حلقه های 
سلسله علم، فناوری و اقتصاد دانش بنیان، اضافه کند، این عرصه در کشور تجلی خواهد 

یافت و کار این معاونت به یک نوع حکمت تبدیل می شود.
وی افزود: معاونت علمی، علاوه بر نقش تصدی گری، می بایست در عرصه سیاستگذاری 
و تنظیم گری نیز نقشی پررنگ ایفا کند، تدوین راهبرداه و اسناد حوزه فناوری های 
راهبردی و اقتصاد دانش بنیان، کاری است که خود معاونت علمی به خوبی می تواند 
انجام دهد. نقش خود را در سه حوزه سیاستگذاری تنظیم گری و تصدی گری فعال 
کند و در دو رکن سیاستگذاری و تنظیم گری به کمک شورا بیاید. خسروپناه با تاکید 
بر شکل گیری کرسی های علم و فناوری و اقتصاد دانش بنیان، عنوان کرد: بنیاد علم 
ایران برگزار کننده این کرسی ها باشد تا بستری فراهم بیاید که موضوعات حکمت و 
دانش مورد مباحثه و گسترش قرار بگیرد. دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی، با تاکید 
بر توجه به علوم انسانی گفت: هر کار فناورانه ای مبتنی بر علوم انسانی است و حکمرانی 
علم و فناوری در حوزه علوم انسانی است. اگر بخواهیم در کشور توسعه پیدا کنیم بابد 
فناوری های نرم و اجتماعی را توسعه دهیم. وی با اشاره به ضرورت شکل گیری اتاق 
وضعیت علم و فناوری کشور گفت: تعداد قابل توجهی اتاق و مرکز رصد وظیفه کار رصد 
حوزه علوم اجتماعی را انجام می دهند اما در حوزه رصد علم و فناوری در کشور ضعف 
داریم. خسروپناه یک مدل حکمرانی علم و فناوری را از ساحت سیاستگذاری و تنظیم 

گری و تصدی گری را در کشور راه اندازی کنیم که یک الگو برای سایر کشورها باشد.

فناوری عاملی است که سبک زندگی را تغییر می دهد
شقایق حق جوی جوانمرد رئیس مرکز توسعه فناوری های راهبردی معاونت علمی، 

فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، نیز در این نشست با اشاره به جریان 
علم و فناوری در ایران و کلان روندهای جهانی در این حوزه، عنوان کرد: فناوری آن 
عاملی است که سبک زندگی را تغییر خواهد داد و به تبع آن اقتصاد را نیز دچار تغییر 

مسیر خواهد کرد.
وی با اشاره به اقدام مرکز توسعه فناوری های راهبردی در رویکردهای توسعه فناوری 
مبتنی بر تقویت حوزه های گوناگون فناوری و نقش آفرینی فعال در این عرصه عنوان 
کرد: در مرکز توسعه فناوری های راهبردی رویکرد تقویت گرا و نفوذ گرا که مورد توجه 

سیاست کشورهای خواهان توسعه در این عرصه بوده، در اولویت قرار گرفته است.
حق جوی جوانمرد ادامه داد: حوزه های اولویت دار و جریان ساز فناوری های راهبردی، 
طی مطالعات و بررسی های صورت گرفته احصا شدند و به دنبال دستیابی به فناوری 
های کلیدی هستیم که مزیت های فناورانه را افزایش داده و خلق قابلیت های کلیدی 

را رقم بزند. موضوعی که مورد تاکید نقشه جامع علمی کشور نیز هست.
رئیس مرکز توسعه فناوری های راهبردی، ادامه داد: توسعه و نفوذ فناوری راهبردی 
منجر به ارتقا و خلق صنعت و ارزش اقتصادی انتخاب امروز ایران است و برنامه های 
رسوخ فناوری و افزایش ظرفیت جذب و اشاعه فناوری ها یکی از راهبرد علمی و فناوری 

در دوره جدید است.
حق جوی با بیان این که مرکز توسعه فناوری یک نهاد میانجی نوآوری است که علاوه بر 
کمک به خلق نوآوری یک هم افزایی و هماهنگی بین نهادهای فناوری و نوآوری ایجاد 
می کند، ادامه داد: رویکرد علاوه بر رصد و پایش نیازهای فناورانه، مساله یابی فعال و 

شبکه سازی برای حل این چالش ها را وظیفه این مرکز می دانیم.
وی با اشاره به این که ســتادها قرارگاه های توسعه فناوری هستند که هوشمندانه و 
منعطف شکل می گیرند تا توسعه فناوری ها را در حوزه های خاص توسعه دهند، ادامه 
داد: با مطالعه مراکز بزرگ به کلان روندهای فناوری رسیده ایم و در نهایت، ۸ حوزه به 
عنوان ستادهای توسعه فناوری های راهبردی انتخاب شدند که مبتنی بر کلان روندها 

و مطالعات در حوزه فناوری فعالیت می کنند.
حق جوی  افزود: در مرکز توسعه فناوری های راهبردی تمرکز روی حوزه های خاص، 
تعالی برای دستیابی به بالاترین کیفیت، رهبری برای هماهنگ سازی و هدایت جریان 

های فناوری و نوآوری کشور مورد توجه قرار گرفته است.

توسعه زیرساخت های مکمل با سیاست تقاضا محور
در ادامه این نشست، جواد مشایخ معاون توسعه اقتصاد دانش بنیان با اشاره به این که 
زیرساخت ها، راهبردها و حمایت ها مبتنی بر توسعه اقتصاد دانش بنیان در جریان 
هستند، ادامه داد: مبتنی بر رویکرد و سیاست نفوذ علم و فناوری و رهیافت مبتنی 
بر تقاضا، باید زیرساخت های متناسب مانند آزمایشگاه های ملی مراکز هم آفرینی و 
..  برخی از زیرساخت هایی هستند که به عنوان زیرساخت های مکمل و متناسب با 

سیاست تقاضا محور توسعه می یابند.

وی افزود: ۱۲ عنوان موضوعی برای توسعه ستادهای بخشی احصا شده که تا کنون 
۱۰ ستاد شکل گرفته اند. برخی از این ستادها اساسا همان ستادهای قبلی بودند که 
متناسب با ماموریت جدید جانمایی و تعریف شدند و ستادهای جدید نیاز در حال 

استقرار هستند .
مشــایخ درباره برنامه های ملی در معاونــت علمی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری، گفت: برخی از موضوعات به دلیل این که مسایل شناخته شده 
و مورد اجماع هســتند در قالب برنامه ملی تعریف شــده اند کــه یک هدف خاص 
را دنبال می کنند کــه توســعه میکروالکترونیک، شــیلات و گلخانه های تجاری 
برخی از این موارد به شــمار می رود . جلوگیری از خروج ارز، ارزآوری و اســتفاده از 
حداکثر ظرفیت کشــور برخی از اهداف این ستادها به شــمار می روند.  در همین 
راســتا، ۳۷ توافق نامه، ۱۷۶ پــروژه، که ۱۶ توافق نامه امضا شــده کــه بازارهایی 
مجموعا به ارزش ۵ میلیــارد دلار را هدفگذاری کرده اســت. ایــن توافق نامه  ها با 
 دســتگاه های اجرایی، وزارت خانه ها، شــرکت ها و هلدینگ های بزرگ صنعتی 

در جریان هستند.
 مهدی الیاسی معاون سیاســتگذاری و توســعه معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری، عنوان کرد: رابطه بین معاونت و شورای عالی انقلاب 
فرهنگی همواره تعاملی کارامد و اجرایی بوده است و این هماهنگی همچنان رو به جلو 
است. شورای عالی یک چارچوب شفاف را ترسیم کرده است و نسبت معاونت علمی را 

نسبت به کشور و سایر دستگاه ها مشخص ساخته است.
الیاسی به نقش معاونت علمی، در اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان اشاره کرد 
و افزود:  با گذشــت ۶ ماه از تصویب قانون جهش تولید دانش بنیان در کم تر از ۶ ماه، 
آیین نامه ها و دستورالعمل های اجرایی دستگاه ها و وزارتخانه ها نهایی شده و اکندن 

قانون در حال اجرا است.
وی افزود: متاسفانه در برنامه هفتم توســعه، حوزه علم و فناوری به مواردی تا سطح 
آموزش عالی تقلیل یافته است. بی توجهی کامل به توسعه فناوری، نوآوری و اقتصاد 
دانش بنیان، تخریب و بی اثرسازی اقدامات انجام شده در اقتصاد دانش بنیان و عدم 
تعیین ماموریت های بخشی توسعه اقتصاد دانش بنیان از مشکلات این حوزه است که 
می تواند به کمک شورای عالی انقلاب فرهنگی به عنوان نهاد بالادستی و سیاستگذار 

اصلاح شود.
رضا اسدی فرد معاون توسعه شرکت های دانش بنیان معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری، با اشــاره به تحول در ارزیابی این شرکت ها گفت: در 
گذشته فضایی برای حمایت از شرکت های فناوری محور تعریف شده بود، اکنون زمان 
آن فرارسیده است که این شرکت ها متناسب با ظرفیت و اندازه و نیاز خود حمایت شوند 

و بتوانند اثرگذاری لازم را در فضای کشور داشته باشند.
وی افزود: شرکت های نوپا، فناور و نوآور، در نظام ارزیابی جدید متناسب با نیازشان 
حمایت دریافت کنند. شرکت های بزرگی که می توانند لکوموتویو حرکت شرکت 
های دانش بنیان باشند به عنوان پیشران های اقتصاد دانش بنیان تعریف شده و مورد 

حمایت قرار می گیرند.

توسعه»اقتصاددانشبنیان«اولویتراهبردیمعاونتعلمی
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کشاورزي

سالانه مقدار زيادي از محصولات كشاورزي 
و موادغذايــي كه با صرف هزينــه، زمان، 
امكانــات و زحمــات فراوان توليد شــده 
اســت، به صورت ضايعات از بين مي روند. 
روند افزايشــي ضايعات موادغذايي يكي از 
چالش هاي جدي براي دولتمردان اكثر كشــورها به ويژه كشورهاي 
درحال توسعه اســت زيرا با كاهش ضايعات مي توان به امنيت غذايي 
نيز دست يافت. ضايعات محصولات كشــاورزي به دليل كافي نبودن 
تجهيزات مورد نياز براي برداشت انواع محصولات زراعي و باغي و نبود 
صنايع بسته بندي، تبديلي و تكميلي در جوار مراكز توليد، موجب شده 
است كه در برخي محصولات حاصل دسترنج توليد كنندگان به هدر رفته 
و حتي در برخي موارد در محصولاتي كه بازار مصرف داخلي به شدت 
نيازمند اين محصولات است نابساماني عرضه و ضايعات، مانعي در جهت 
تامين اين نياز بوده است. به گفته برخي مسئولان، به طور ميانگين ۱۷ 
درصد محصولات كشاورزي ضايع مي شوند كه سهم محصولات باغي 
نسبت به محصولات زراعي با وجود توليد كمتر محصولات نسبت به 
محصولات زراعي بيشتر است. به گزارش ايسنا، بنابر اظهارات عباس 
كشاورز؛ معاونت امور زراعت وزارت جهاد كشاورزي ۸۰ درصد ضايعات 
اين بخش در حدود ۲۰ تا ۲۵ درصد محصولات بروز مي كند و براساس 
همين گزارش گندم بيشترين ضايعات را در بين ديگر محصولات دارد 

چنانچه سالانه ۲ميليون تن گندم به ضايعات تبديل مي شود. 

   بيشترين ضايعات در زمان برداشت
مهدي عبداللهي؛ كارشناس زراعت عمده ترين قسمت ضايعات را 
مربوط به مراحل برداشت و پس از آن يعني تا مرحله مصرف مي داند. 
به گفته اين كارشناس جابه جايي نامناسب در زمان رساندن محصول 
به بازار موجب زخمي شدن محصول و آسيب ها به آن مي شود و در 
مرحله نگهداري در انبار نيز كنترل نكردن شرايط محيطي سبب افت 
كمي و كيفي قابل ملاحظه اي  مي شود. عبداللهي معتقد است كه 
نيمي از برخي محصولات كشاورزي در كشورمان در فاصله مراحل 
كاشت تا برداشت از چرخه مصرف خارج مي شوند و اين مساله متاثر 
از كمبود تجهيزات و فرسودگي ماشين آلات كشاورزي و نقصان در 
مرحله فرآوري و بسته بندي استاندارد در اين زمينه است. وي با تاكيد 
بر اين مساله كه پايين آوردن آستانه ضايعات، كمك شاياني به افزايش 
توليد ناخالص داخلي و ارزش افزوده بالاتر خواهد كرد، معتقد است 
كه براي بهبود اين وضعيت بايد چالش هاي مديريت پس از برداشت 

محصول را مورد بررسي زيربنايي و اصولي قرار داد. 

   ضايعات محصولات باغي بيشتر است
اين كارشــناس در زمينه علل ضايعات محصولات كشاورزي نيز 
معتقد است: علت نخست بروز ضايعات در محصولات كشاورزي 
بيولوژيكي اســت، ضايعــات مي تواند به دلايــل مختلفي نظير 
ميكروبيولوژيكي، شيميايي، مكانيكي، فيزيكي و حتي رواني در 
بخش كشاورزي ظاهر شــود، اين درحالي است كه عوامل بعدي 
نظير ناكافي بودن مهارت هاي برداشت محصول و بسته بندي، نبود 
انبار و امكانات حمل ونقل، كمبود تجهيزات خشك كني محصول و 

نظام هاي فرآوري، نبود تعريف استانداردهاي قانوني و مديريت توليد 
نيز در ايجاد ضايعات نقش موثري را ايفا مي كنند.

 عبدالهي با اشــاره به نقش موثر صنايع تبديلي در كاهش ضايعات 
محصولات كشــاورزي، مي گويد: در كشــورهاي توســعه يافته و 
پيشرفته۷۰ تا۸۰ درصد توليدات فرآوري مي شود درحالي كه اين رقم 
در كشور ما به زير۴۰ درصد مي رسد لذا فرآوري مازاد توليد و استفاده 
كامل از ظرفيت صنايع تبديلي در كشــور امري ضروريست. وي در 
زمينه ســهم بخش هاي مختلف در ضايعات محصولات كشاورزي، 
معتقد است: از ۱۷ درصد متوسط كل ضايعات در بخش كشاورزي، 
كمتر از ۱۵ درصد به محصولات زراعي و بيش از ۲۰ درصد ضايعات به 

بخش باغي اختصاص داشته و متوسط ضايعات بخش باغي بيشتر از 
بخش زراعي است، اين درحالي است كه مطالعات نشان مي دهد، حجم 

توليد محصولات باغي كمتر از محصولات زراعي است. 

   توجه به صنايع تكميلي
اين كارشناس معتقد اســت كه علاوه بر زيان هاي ناشــي از تاثير منفي 
ضايعات محصولات كشــاورزي بر توليد كننــدگان و بازارداخلي مصرف 
اين محصولات، اين موضوع تاثير نامطلوبي بر صادرات غيرنفتي كشــور 
به ويژه در بخش صادرات محصولات كشــاورزي و صنايع غذايي داشته 
است. به گفته عبداللهي براي جلوگيري از اين ميزان ضايعات محصولات 

كشاورزي، با برنامه ريزي صحيح در جهت توسعه و حمايت از صنايع تبديلي 
و تكميلي بخش كشاورزي اين محصولات را كه در طول برداشت، حمل و 
نقل، انبارداري و عرضه ضايع مي شود و گاه زيان هاي جبران ناپذيري را به 
كشاورزان و اقتصاد كشور وارد مي كند مي توان به ارزش افزوده تبديل كرد 
كه بدون ترديد بر ارتقاي توليد ملي كشور تاثيرگذار است. وي معتقد است 
ضرورت دارد راهكاري درنظر گرفته شــود تا از مرحله توليد نيز با تبديل 
موادغذايي به موادي بــا قابليت نگهداري و عمر مفيد بيشــتر، ضايعات 
محصولات را كاهش داد و  اينكه بخشي از ضايعات محصولات كشاورزي 
به ويژه محصولات اساسي مربوط به نحوه مصرف بوده كه با اصلاح در شيوه 

مصرف، گامي موثر در زمينه كاهش ضايعات برداشته شود. 

زيان هاي توسعه نيافتگي صنايع تبديلي در كشور 
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بخش كشاورزي با مشــكلات عديده اي 
از قبيل بــالا بودن ضايعــات محصولات 
كشاورزي، پايين بودن كيفيت نگهداري، 
عدم راهبردها و سياست هاي بلندمدت در 
اين بخش، مشكل حمل و نقل و... روبه رو 
اســت كه روند نزولي اين بخش، نارضايتي و دلسردي كشاورزان را به 
دنبال دارد. برخي از كارشناســان حوزه كشاورزي معتقدند تحول در 
حوزه كشاورزي در كشورهاي پيشرفته با سرمايه گذاري در آموزش و 
پرورش نيروي انساني ماهر و متخصص اتفاق افتاده و در اين كشورها 
مراكز عمده توليد در بخش هاي مختلف صنعت، كشاورزي و خدمات از 
نظر سرمايه انساني در حد مطلوبي قرار داشته و آموزش به مثابه يكي از 
پايه هاي اساسي رشد و توسعه اين جوامع به شمار مي رود. نياز به آموزش 
عمومي كشاورزان و نقش پررنگ آن در افزايش سطح سواد و آگاهي اين 
قشر جامعه را مي توان يكي از نيازهاي اصلي اين بخش دانست كه اگر 
به طور صحيح انجام شود، مي تواند جلوي بسياري از زيان هايي را كه اين 

قشر متحمل مي شود، بگيرد. 

   كاهش بهره وري در كشور
در اين سال ها كه كشاورزي در سراسر كشور با مشكلاتي روبه رو است و نياز 
به استفاده از علم روز در كشاورزي كشور به خوبي احساس مي شود، ارتباط 
ميان كشاورزي و مراكز علمي بسيار ضعيف است و بايد فكري به حال اين 
مشكل كرد. اين قسمتي از صحبت هاي حميد احمدي، عضو هيات علمي 
دانشگاه تهران است كه درباره اهميت و نقش آموزش در بخش كشاورزي 
به »كسب وكار« مي گويد و معتقد است كه در تمام كشورهاي مترقي، 
آموزش و ترويج كشــاورزي از پايه هاي اصلي سيستم هاي كشاورزي و 
بهره وري اقتصادي بالاي آن است. وي با بيان اين موضوع كه تجربيات 
كشورهاي موفق نشان داده است كه اعتماد به بخش تحقيقات كشاورزي 
اثرات مثبتي در حفظ منابع آب و خاك آنها داشــته و باعث بهره وري 
بيشتر و پويايي اقتصاد كشاورزي مي شود، ادامه مي دهد: نبايد از نظر دور 
داشت كه حفظ حلقه محققان، كارشناسان و كشاورزان باعث مي شود 
كه هميشه نيازهاي بخش كشاورزي به محققان انتقال يابد و نتايج آن 
مجددا به كشاورزان برگردانده مي شود. وي در ادامه مي گويد: چندسالي 
است با توجه به مشكلات حاصل از كمبود آب، كمبود خاك مناسب و 
افزايش تكنولوژي هاي پيشرفته كشاورزي در سطح جهان نياز به ارتباط 
بيشتر ميان كشاورزي با صنعت و مراكز علمي به خوبي احساس مي شود، 
موضوعي كه متاسفانه در كشور ما به آن اهميت چنداني داده نمي شود و 

باعث كاهش بهره وري در كشاورزي كشور شده است. 

   ضعف ارتباط كشاورزان با مراكز علمي
اين استاد دانشگاه معتقد اســت در وضع كنوني كه جهان به سمت 
استفاده از تكنولوژي هاي مدرن براي افزايش بهره وري در زمين هاي 
كشاورزي مي رود، لازم است كشاورزان ما نيز با اين تكنولوژي ها آشنا 
شده و به سمت افزايش بهره وري و كيفيت محصولات بروند كه لازمه 
آن ارتباط مراكز علمي با كشاورزان اســت. وي در ادامه با اشاره به اين 
موضوع كه توسعه كشاورزي با اســتفاده از آموزش هاي علمي و فني 
كشاورزان باعث مي شود كه رفتارهاي فني آنها تغيير كند، مي گويد: 
اين تغيير رويكرد كاهش هزينه را به دنبال دارد كه كاهش هزينه هاي 

توليدي باعث به وجود آمدن رقابتي سازنده و بهتر بين توليدكنندگان 
مي شود. وي با اشاره به مزاياي افزايش دانش فني كشاورزان، معتقد است 
كه افزايش دانش فني آنها استفاده بهتر از نهاده هاي توليدي و افزايش 
توليد و در نهايت افزايش درآمد كشــاورزان را به دنبال دارد. احمدي 
توسعه اصول نوين كشاورزي و به تبع آن افزايش ميزان عملكرد توليد 
محصولات كشاورزي را از ضروري ترين اصول كشاورزي مي داند كه به 
گفته اين استاد دانشگاه براي تحول در ساير جنبه هاي زندگي روستاييان 
و بهره برداران كشاورزي مفيد و كاربردي است. اين استاد دانشگاه معتقد 
است كه بدون شك كشــوري كه نتواند مهارت ها و دانش مردمش را 
توســعه دهد و از آنها در اقتصاد ملي به نحو موثري بهره برداري كند، 

قادر به توسعه در بخش هاي ديگر نخواهد بود. وي فروش محصولات 
كشاورزي را نيز از جمله برنامه هاي مفيد براي آموزش كشاورزان در اين 
بخش  می داند و ادامه مي دهد: محتواي برنامه هاي آموزشي و ترويجي 
بايد علاوه بر توجه ويژه به افزايش توليد بهره برداران، ساير جنبه هاي 
زندگي آنان را نيز مورد توجه قرار داده و درباره مسائل زيست محيطي، 
فرهنگي، اجتماعي، اشتغال و فرآوري و فروش محصولات كشاورزي 

نيز برنامه ريزي كند. 

   اهميت به اشتغال جوانان 
اين استاد دانشگاه در ادامه ترويج و توسعه كشاورزي را مكتبي سازنده 

مي داند و تاكيد مي كند: ترويج كشــاورزي را بايد به عنوان مكتبي 
سازنده براي كمك به حل مسائل و اشاعه اصول نوين و فناوري هاي 
مُدرن در زمينه هاي كشاورزي قلمداد كرد. وي كشاورزي را مهم ترين 
بخش توليدي در ايجاد موقعيت هاي شغلي و امنيت غذايي و رُكن 
اصلي در اقتصاد كشور مي داند و معتقد اســت: بهره برداران بخش 
كشاورزي نقشــي اساسي در پيشــبرد اهداف بخش در رسيدن به 
خودكفايي دارند. وي با اشاره به نقش آموزش در اشتغال جوانان در 
بخش كشاورزي ادامه مي دهد: آموزش از طريق انتقال دانش فني به 
مزارع و ترويج شيوه هاي نوين توليد، زمينه اشتغال جوانان در بخش 

كشاورزي را فراهم مي كند. 

عضو هيات علمي دانشگاه تهران بر اين باور است كه فرهنگ مصرف، 
دانش توليد، دانــش تبديل و فرآوري محصولات كشــاورزي، دانش 
بهره گيري صحيح از ماشين آلات و امكانات كشاورزي همه و همه به 
نوعي مستقيم و غيرمستقيم با كاهش ضايعات كشاورزي در ارتباط 
هستند؛ بنابراين آموزش توليد كنندگان در اين زمينه ها مي تواند نقش 
مهمي در كاهش ضايعات كشاورزي داشته باشد. ظبه گفته احمدي، 
آموزش توليدكنندگان بخش كشاورزي بايد به عنوان راهكاري براي 
افزايش بهره وري و كاهش ضايعات در راس امور و اقدامات قرار گيرد 
تا زمينه تغييرات مطلوب افكار، عقايد و فرهنگ توليد كنندگان بيشتر 

فراهم شود. 

عدم ارتباط با مراكز علمي، مهم ترين ضعف بخش كشاورزي است

آموزش؛حلقهگمشدهبخشکشاورزي
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گردشگری

جامعه ايران از سه جامعه شهري، روستايي و عشايري 
تشكيل شده اســت. تاثير جامعه عشايري در جامعه 
ايراني به قدري پررنگ بوده است كه در طول تاريخ، 
حكومت هاي بزرگي چــون غزنويان، ســلجوقيان، 
خوارزميان، قره قويونلوها، آق قويونلوها، افشاريه، زنديه 
و قاجاريه از دل ايل هاي عشاير ايران به وجود آمده اند. برخي محققان عقيده 
دارند كه واژه بختياري از باختري های كهن گرفته شده است و برخي بختياري 
را از تركيب دو واژه بخت و يار به معني خوشبخت مي دانند. حمدا... مستوفي، 
بختياري ها را از تبار بزرگ ايران قديم مي داند. محل سكونت ايل بختياري را 
چهارمحال و بختياري، خوزستان، اصفهان و شرق لرستان مي نويسند. شير 
سنگي كه در گويش لري به آن )بردشير( مي گويند، يكی از نماد های فرهنگي 

اين قوم كهن است كه آن را روي مزار پهلوانان و جوانمران خود مي گذارند. 
 

 طبقات اجتماعي ايل بختياري: 
زن و مرد عشاير بختياري مثل زن و مرد جامعه مدرن امروزي كار مي كنند و 
هر دو در درآمد خانواده شريك هستند. اپوزيسيون بختياري يعني اپوزيسيون 
طبيعت و فرهنگ و اپوزيسيون ماده، نر ديده مي شود كه نوع فعاليت هايي كه 
براي زن در نظر گرفته شده اســت از زمره كارهاي طبيعت است مثل باغچه 
كاري يا انجام صنايع و هنرهاي دســتي و بومي كه زن را در تماس مستقيم 
با محصولات يا اشياي طبيعي قرار مي دهد. مرد ســعي مي كند كه اين نوع 

فعاليت ها را تيول خود گردانده و به خود اختصاص دهد. 

 فنون كوچ نشينان: 
برخي طايفه ها170 كيلومتر طي طريق مي كنند. براي اين طايفه ها كوچ بهاره از 
30 تا40 روز و كوچ پاييزه حدود20 روز طول مي كشد. آغاز حركت نخستين گروه 
معمولا با جشن نوروز مصادف است. بختياري ها در هنگام كوچ در گروه هاي كوچك 
شروع به صعود به ارتفاعات زاگرس مي كنند. هر شب خيمه چادري برپا مي كنند. 
آخرين افراد اين گروه كه محل را ترك كردند، نخســتين افراد گروه بعدي از راه 
مي رسند. هر روز فاصله حدود 5 تا10 كيلومتر طي مي شود. در راه هاي سخت مردها 
مجبور مي شوند خط زنجيري بسازند كه هم خودشان يك به يك بگذرند و هم بزها 
و گوسفندان. برخي گذرگاه ها بسيار سخت است مانند كوه )منار( از طناب براي بالا 
رفتن استفاده مي كنند عبور ايل از رود كارون تماشايي است. حدود ارديبهشت به 
ييلاق مي رسند و تا اوايل شهريور در آن منطقه مي مانند. )بختياري ها به قشلاق 
گرمسير مي گويند( چهار ماه پس از رسيدن به اين منطقه كوچ نشينان بايد قبل از 
بسته شدن گردنه ها از آنها بگذرند. مدت اقامت در گرمسير حدود 6 ماه است كه 

طولاني ترين دوره پراكندگي عشاير است. 

 دامداري كوچ نشينان بختياري: 
دامداري در زبان لري بيشتر به گله داري مشــهور است. هانري رنه دالماين، 
درباره دامداري در بين بختياري ها مي نويســد: تعليف دام اشــتغال اصلي 

كوچ نشينان است. گوسفند و دام هاي شاخدار منبع اصلي ثروت هستند. 

 تكنولوژي دامداري كوچ نشينان بختياري: 
دو دست با قفل: چنين وسيله اي پابندي است كه داراي نقطه اتصال ثابتي به 
زمين نيست و به حيوان امكان چريدن را به هنگام راه رفتن مي دهد ولي امكان 
دويدن را از او مي گيرد.  تاراق: زنگوله اي بزرگ كه به دليل صداي زيبا و رسا و مسلط 
به ساير صداهاي زنگوله ها، وسيله غيرقابل انكار عملكرد بز پيشاهنگ است. هميشه 
براي يك گله200 تا300 رأس4 تا5 رهبر درنظر مي گيرند كه هيچ وقت از هم جدا 
نيستند. جابه جا شدن آنها هرگز از چشم دور نمي ماند و شامل تمام گله مي شود. 

ابزار دست چوپان بختياري: چاقو كه در يــك قاب چرمي به كمر چوپان 
آويخته مي شود. قلاب ســنگ به گويش لري )كي ووم( ناميده مي شود. 
در بيشــتر مواقع اين قلاب ســنگ همان كاري را مي كند كه عصاي 

چوبي چوپانــان قديم 

براي هدايت گله ها از راه دور و راه بردن آنها مي كردند. 
علامت گذاري دام ها: هر علامتي به ساير مشخصات حيوان اضافه مي شود و 

به منزله وسيله يادآوري اين مشخصات مورد استفاده قرار مي گيرد. 

 كشاورزي كوچ نشينان بختياري: 
به گفته بارث، كوچ نشينان كشــاورزي را سخيف مي دارند، آنها خريد محصولات 
كشاورزي را بر عمل آوردن آن ترجيح مي دهند. اگر هم داراي زمين زراعي باشند. 
مايلند آن را كرايه دهند تا اينكه خودشان مبادرت به كشت كنند. كشاورزي يك 
فعاليت جنبي براي آنهاست. كوچ نشينان بختياري در شرايط مناسب و يكجانشيني 
مبادرت به كشاورزي ديمي مي كنند.  از همان آغاز سومين بارندگي حدود اواخر 

مرداد در ييلاق و اوايل آبان در گرمسير، شخم و بذرافشاني شروع مي شود. 
 تكنولوژي حمل و نقل كوچ نشينان بختياري: 

حمل و نقل توسط انســان: محدود بــه بارهاي ســبك و راه هاي كوتاه 
مي شــود؛ اين كار تقريبا و به ويژه 

درباره تكاليف شاق روزمره از قبيل حمل هيزم و نيز آب كه در مشك ها ريخته 
مي شود و حمل گهواره در طول كوچ اختصاص به زن ها دارد. تمام اين بارها 
بر پشت حمل مي شوند و توسط تســمه و طناب به شكل حمايل تنظيم و به 

پشت بسته مي شوند. 
 )توبره( چوپانان: توبره ســاده اي از بافته هاست و داراي بند حمايل است، 

تنها توبره اي است كه با عمل حمل و نقل توسط انسان منطبق شده است. 
حمل ونقل توســط حيوان: بختياري ها براي حمل ســاير بارها و به ويژه 
براي مســيرهاي طولاني، به نيروي حمل حيوانات كــه از زمان هاي پيش 
مهم ترين وســيله حمل و نقــل بوده اند، متوســل مي شــوند. چهارپايان و 
 همچنيــن گاوهــا حيواناتــي هســتند كه بــراي كار مــورد اســتفاده 

قرار مي گيرند. 
خر و قاطر بدون اينكه تفاوتــي در نر و ماده آنها قايل شــوند به زير بار برده 

مي شوند. 

»کسب و کار« از وضعیت معیشت ایلات و عشایر گزارش می دهد 

اقتصاد عشــاير ی

»کسب و کار« در گفت و گو با کارشناسان، روند تاثیر گردشگري را بررسي مي کند

زبان مسالمت آميز،  راه ورود توريست
وزيران امور خارجه ايران مذاكرات 
خود را به زودي و در هفته هاي آينده 
براي دستيابي به توافق جامع ادامه 
دهند. اين نتيجه اي است كه اعضاي 
تيم مذاكره كننده هســته اي ايران براي ادامه روند 
مذاكرات بيان داشــته اند. مذاكــره اي كه عده اي از 
كارشناسان حوزه بين الملل چنين نتيجه اي را برايش 
مســالمت آميز و قابل قبول مي دانند و عده ديگري 
همچنان بر طبل مخالف مي كوبنــد اما نتيجه هر چه 
باشد مهم اين اســت كه اين مذاكرات فقط بر شرايط 
اقتصادي ايران تاثيرگذار نيست، بلكه حوزه هاي ديگر 
را هم تحت تاثير قرار مي دهد. گردشگري اين روزها به 
قطب اقتصادي كشورها بدل شده است. حوزه اي كه با 
ورود توريست و گردشگر به كشورها به جايگاه مالي 
بالايي رسيده است تا جايي كه دو ماه پيش سخنگوي 
كميسيون برنامه و بودجه مجلس در جمع تعدادي از 
سرمايه گذاران گردشگري اظهار كرد: »ميزان فروش 
نفت در ســال 94 حتي كمتر از سال 93 خواهد بود و 

پيش بيني دولت اين است كه يك ميليون بشكه نفت 
در روز فروخته نخواهد شــد و درآمد با دلار بالاي 100 
بسته نخواهد شــد. اين اعداد و ارقام وضعيت بودجه 
سال 94 را كاملا مشخص مي كند و دولت در بودجه 94 
راهكاري جز درآمدزايي از طريق گردشگري ندارد.« 
تمام اين موارد نشان مي دهد كه گردشگري حوزه اي 
درآمدزا محسوب مي شود. در كنار اين موارد البته نبايد 
نقش مذاكرات را در توسعه گردشگري كمرنگ دانست. 
ايرج ميلاني گردشگر، كارشناس و فعال حوزه توريسم، 
درباره تاثير روند مسالمت آميز بودن مذاكرات بر جذب 
توريست به »كسب و كار« مي گويد: »من فكر نمي كنم 
كه مذاكرات اتمي مستقيما براي وارد شدن گردشگر 

به  ايران تاثيرگذار باشــد. مگر اينكه در خارجي 

موضع گيري هاي ايران بالفرض اگر مذاكرات شكست 
مي خورد و ايران واكنش هاي تندي به غرب نشــان 
مي داد، ممكن بود اين واكنش ها ديگران را از آمدن به 
ايران پشيمان كند. ولي ايران حتي در صورت شكست 
مذاكرات هــم از خود واكنش هاي تنــد و خصم آميز 
نشــان نمي داد، باز هم روند ورود گردشگر بي تاثير 
از اين مقوله ادامه پيدا مي كــرد. در واقع نوع رفتار 
دولتمردان بسيار در اين زمينه موثر است. البته بعد از 
سركار آمدن دولت جديد روند ورود گردشگر افزايش 
پيدا كرده اســت و به قدري رونق در اين حوزه زياد 
است كه با مشــكل خدمات دادن به توريسم و كمبود 
امكانات مواجه هســتيم.«اين كارشناس گردشگري 
تاكيد مي كند: »درحال حاضر براي متوليان گردشگري 
كشور، جذب گردشــگر در اولويت نيست. در شرايط 
فعلي، مديران بيشــتر به اين موضوع فكر مي كنند 
 كه چگونه به گردشــگراني كه آمده اند، شايسته تر 

پاسخ  دهند. «

   روند ورود گردشگر مثبت است 
در زمينه تاثيــر مذاكرات بر رونــد رونق اقتصاد 

گردشــگري، امير هاتفي دبير انجمن صنفي دفاتر 
خدمات مسافرتي تهران به »كسب و كار« مي گويد: 
»تغييــري را در وضعيت ورود توريســت به ايران 
نمي بينــم. البته روال صعودي كه از زمان شــروع 
مذاكرات انجام شده كماكان برقرار است. اين روند 
به خوبي درحال پيش روي است و همين موضوع آمار 
مسافران ورودي به ايران را افزايش داده و درحال 
ادامه است. براي اينكه كار با كيفيت بالا انجام شود، 
بايد ســرمايه گذاري خاص در صنعت گردشگري 
انجام شود. به عقيده من كشش توريسم ورودي به 
ايران كافي است، ما از لحاظ امكانات ظرفيت پذيرش 
توريست بيشتر را نداريم. درحال حاضر يك هتل 
مرغوب خالي در اصفهان، يزد و شيراز پيدا نمي كنيم. 
ما هتل هاي زيادي نداريم كــه بخواهد خالي بماند. 
البته قضيه تهران فرق دارد، چون در تهران تعداد 
هتل هاي با كيفيت كم نيست. بايد براي آمار دقيق 
جذب گردشگر به تمام شهرها نگاه كرد.« او تاكيد 
مي كند: »تا به حال از نظر مــا روند مذاكرات خوب 
بوده است چراكه اين روند ســازش بايد به تدريج 
انجام شود. سياستمداران ما مي دانند با چه شرايطي 

روبه رو هستيم.« 
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اصناف

مناطــق ويــژه اقتصــادي همچون 
شهرســتان ســلماس، بــه لحــاظ 
قــرار داشــتن در شــبكه حمــل 
و نقــل جــاده اي و نزديكــي بــه 
راه آهــن سراســري ايران بــه اروپا 
و همچنيــن گمركات فعــال منطقه آذربايجــان، مي توانند 
نقش مهمي در توســعه تجارت خارجي ايفــا كنند و در اين 
ميان بازگشــايي بازارچه هاي مــرزي در اين شهرســتان، 
 مي تواند تحول بزرگي در اقتصاد منطقه شــمال غرب كشور

 ايجاد كند. 
توسعه روابط تجاري با كشورهاي همجوار، اشتغالزايي، تامين 
نيازهاي ساكنان مناطق مرزي و كاهش مهاجرت مرزنشينان 
به ساير استان هاي كشور را مي توان از جمله اهداف مهم براي 

ايجاد اينگونه بازارچه ها دانست. 
نماينــده اتاق اصناف ايران در اســتان آذربايجــان غربي در 
شهرستان سلماس با بيان اينكه اين شهرستان نسبت به ساير 
شهرستان ها كمترين مرز را با كشور تركيه دارد، گفت: ايجاد 

بازارچه مرزي در شهرستان سلماس ضروري است. 
ســجاد شــاكر افزود: بازارچه هاي مرزي به عنــوان يكي از 
اهرم هاي مهم در ايجاد اشــتغال و توســعه روابط تجاري با 
كشورهاي همجوار در سال هاي گذشــته پيوسته تاثير قابل 
توجهي در فعاليت هاي اقتصادي كشور داشته اند. شهرستان 
سلماس بازارچه مرزي ندارد و لازم است مسئولان مربوطه به 

اين امر رسيدگي كنند. 

تاســيس بازارچه مرزي با سياســت صادرات و 
واردات دو طرفه

وي با تاكيد بر اينكه ديگر شهرستان هاي استان از جمله خوي، 
اشنويه، سردشت و پيرانشهر با وجود اينكه فاصله بيشتري با 
مرز دارند، داراي بازارچه مرزي هستند، تصريح كرد: گسترش 
اين بازارچه ها در اشتغال استان موثر بوده و مي تواند در ايجاد 
فرصت هاي شغلي در شرايطي كه مشــكل بيكاري از جمله 
دغدغه هاي بزرگ شهر سلماس است، نقش مهمي را ايفا كند. 
شاكر افزود: تاســيس بازارچه مرزي با سياســت صادرات و 
واردات دو طرفه مي تواند تاثير بسزايي را در رشد اقتصاد كشور 

به همراه داشته باشد. 

وي با بيان اينكه رونق اقتصادي و ايجاد اشتغال از ضروريات ايجاد 
بازارچه مرزي در سلماس است، اظهار كرد: با ايجاد و گسترش 
بازارچه هاي مرزي و اتخاذ شــيوه هاي مناســب براي تسهيل 
صدور كالا، زمينه براي رشــد اقتصادي فراهم مي شود. شاكر 
تصريح كرد: اصناف شهرستان سلماس فاقد كارت پيله وري كه 

مخصوص خروج از مرز براي خريد كالاست، هستند و اين كارت 
در شهرستان سلماس تنها به عشاير داده مي شود. 

با بسته بودن مرز، هيچ نوع فعاليت اقتصادي وجود 
ندارد

رئيس اتاق اصناف شهرســتان ســلماس با بيان اينكه شهر 
ســلماس تنها 20 كيلومتر با كشــور تركيه فاصلــه دارد، از 
مسئولان اجرايي خواســت براي ايجاد اشتغال و رونق كسب 
وكار در سلماس با تاســيس بازارچه مرزي از مشكلات ركود 

بازار و نبود نقدينگي در بازار بكاهند. 

وي تصريح كــرد: نبود رونــق اقتصادي و نــرخ ماليات هاي 
ســنگين مشــكلاتي را بــراي اصناف بــه همراه داشــته 
و از ســوي ديگر با بســته بــودن مــرز هيچ نــوع فعاليت 
 اقتصــادي وجــود نــدارد كــه اميدواريــم مشــكلات 

مرتفع شوند. 

رئيس اتاق اصناف شهرستان سلماس عنوان كرد

توسعه تجارت خارجي با ايجاد بازارچه هاي مرزي 

اين روزها شــاهد بــه اغمــا رفتن 
واحدهــاي خشكشــويي هاي تهران 
هســتيم و هزينه هاي سرســام آور 
مصرفــي آب براي صنفــي همچون 
واســطه  بــه  كــه  خشكشــويي 
نحوه فعاليت شــان بيشــترين مصرف حامل هــاي انرژي را 
دارند، منجر به بروز مشــكلاتي شــده اســت و اعضای اين 
 صنــف نياز بــه توجه ســازمان هــا و نهــاد ها بــرای حل 

مشكلاتشان دارند. 
امــروزه در بســياري از كشــورهاي پيشــرفته، واحدهاي 
خشك شــويي و از بين برنده لكه و چين و چروك پوشــاك 
رشد قابل ملاحظه اي داشته اند و در اين راستا از ماشين آلات 
و تجهيــزات پيشــرفته اي اســتفاده مي كننــد. فعــالان 
اين حرفه از شــريط ويژه بــراي هزينه هــاي آب، برق و گاز 
بهره مند مي شــوند و اگر پاي درد و دل اعضــاي اين صنف 
بنشينيم متوجه مي شــويم كه اين حرفه جايگاه واقعي خود 
 را از دســت داده و اين صنف با ســابقه در درياي مشــكلات 

غرق شده است. 

تعرفه حامل هاي انرژي بالا است
رئيــس اتحاديــه خشكشــويي و لباسشــويي تهــران در 
اين رابطــه اظهــار داشــت: افزايــش قيمــت آب، برق و 
گاز مشــكلات فراواني را بــراي اعضاي صنف خشكشــويي 
ايجاد كــرده و درحال حاضــر اين هزينه هــاي كلان باعث 
 شــده تا انجام خدمــات و صــرف هزينه ها بــا يكديگر در 

تقابل باشد. 
ابوالفضــل رجــب زاده در گفت وگــو بــا »كســب و كار« 
افزود: نحــوه فعاليــت در اين صنــف به گونه اي اســت كه 
بيشــترين مصــرف را از حامل هــاي انــرژي در مقايســه 
بــا ســاير صنــوف دارد و متاســفانه قيمــت صــورت 
 حســاب آب، بــرق و گاز بــه صــورت تعرفه هــاي تجاري 

محاسبه مي شود. 

با اين شــرايط نــرخ خدمات خشكشــويي تا 
40 درصد افزايش خواهد داشت

وي با اعــلام اينكه اين معضــل درحالي رقــم مي خورد كه 
از طرفــي اســتيجاري بودن اكثــر صنوف و قيمــت بالاي 
مواد اوليــه فعالان اين صنــف را بيش از پيش تحت فشــار 
قــرار داده اســت، تصريــح كــرد: با اعــلام درخواســت 
بازنگــري در تعرفه هــا، همچنيــن بــه دنبــال جلوگيري 
 از بــروز برخــي تخلفــات از جملــه كــم كاري در ارائــه 

خدمات هستيم. 
رئيــس اتحاديــه خشكشــويي و لباسشــويي تهــران 
درخواســتي را مبني بر محاســبه تعرفه هاي انرژي خدمات 
خشكشــويي با تعرفه صنعتي طي ارســال نامــه اي به اتاق 
 اصناف اعــلام كــرد و اميدواراســت در تعرفه هــا بازنگري 

صورت گيرد.
رجب زاده افزود: اگر اين شــرايط همچنان حكم فرما باشد، 
شــاهد افزايش نرخ خدمات خشكشــويي ها تــا 40 درصد 

خواهيم بود. 

پرداخت سالانه 100 ميليون ريال براي حل مشكل 
خشكشويي ها 

اين مقام مسئول در اتحاديه خشكشويي و لباسشويي تهران، 
عنوان كرد: ســازمان آب و فاضــلاب تهــران در واكنش به 

درخواست اين اتحاديه مبني بر بازنگري تعرفه آب اعلام كرد 
به دليل اينكه جزو مشاغل پرمصرف محسوب مي شويد. بايد 
تعرفه مصرف مجاز را افزايش دهيد و در اين راستا سالانه 100 

ميليون ريال بپردازيد. 
وي ادامه داد: سوال اينجاست كه مگر واحدهاي خشك شويي 
ماهانه چه ميزان درآمد كســب مي كنند كه چنين مبالغي را 

بايد بپردازند؟
 با اين شرايط كار در اين حرفه ديگر صرفه اقتصادي ندارد.

ابوالفضل رجب زاده از تعطيلي بســياري از واحدهاي صنفي 

خشكشويي به دليل وجود مشــكلات فراوان خبر داد و اظهار 
داشت: با اين شرايط كار در اين حرفه صرفه اقتصادي ندارد و 
 كماكان اعضاي اتحاديه نياز به مساعدت مسئولان براي حل 

مشكلات دارند. 

هزينه نگهداري ماشين آلات در اين صنف بالاست
مصطفــي اميرآبادي، يكــي از فعالان صنف خشك شــويي 
در تشــريح مشــكلات اين صنف عنوان كــرد: هزينه هاي 
نگهداري ماشــين هاي لباسشــويي به دليل فرسوده بودن 

بالاســت و از طرفي عدم بازنگــري در تعرفه هاي آب و برق و 
 گاز اين صنف، باعث تعطيلي خشكشــويي ها يا تغيير شغل

 اعضا شده است. 
وي ادامه داد: شايد كم تر كســي باوركند كه حتي قيمت ارز 
هم فعاليت در اين صنف را تحت تاثير قرار داده است و قيمت 
جهاني مواد شوينده با افزايش چشمگيري همراه بوده است. 
پركلر پلي اتيلن؛ ماده اصلي شســت و شو در خشك شويي ها 
 در داخل توليد نمي شــود و اين محصــول از طريق واردات 

صورت مي گيرد. 

»كسب و كار« از مشكلات صنف خشكشويي هاي تهران گزارش مي دهد

سرگیجه خشكشويي ها در درياي مشكلات
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.comيا تماس با تلفن 88253428 صداي 

خود را به گوش مسئولان برسانيد. 

نامه به سردبير

CMS چيست و چه كاربردهايي دارد؟
نرم افزار مديريت محتوا يا Content Management System برنامه اي است 
كه به طور كامل از ايجاد، مديريت و به روزرساني يك وب سايت پشتيباني مي كند و 
تمام ابزارهاي مورد نياز براي مديريت يك سايت را داراست. CMS  چرخه زندگي يك 
صفحه وب را از ايجاد و به روزرساني تا انقراض آن در برمي گيرد. CMS  همچنين داراي 
قابليت مديريت ساختار سايت، شيوه نمايش صفحات و ارتباط آنها با منوهاست. به 

عبارت ساده تر CMS نرم افزاري است براي توليد وب سايتي حرفه اي. 
اســتفاده از CMS به جاي روش قديمي صفحات ثابت از لحاظ تجاري و اقتصادي 

مزاياي بسيار زيادي دارد، از جمله: 
- صرفه جويي در زمان براي ايجاد و به روزرساني صفحات وب

- سازگاري و استحكام بيشتر
- راهبري )navigation( پيشرفته

- انعطاف پذيري بيشتر
- كنترل نامتمركز سايت
- امنيت بالاتر وب سايت

- كاهش ورود اطلاعات تكراري
- كاهش چشمگير هزينه هاي نگهداري

در زير برخي از قابليت هايي كه براي يك CMS لازم است و حتما قبل از اتخاذ تصميم 
نهايي براي استفاده از آن بايد در نظر گرفته شود، آمده است: 

- چه سرويس ها و خدماتي ارائه مي كند. مثلا براي تهيه backup مرتب از مطالب
- محدوديت هاي سخت افزاري و شبكه

- سيستم هاي عاملي كه CMS با آنها سازگار است 
- از چه web-server هايي پشتيباني مي كند؟

- آيا بازديدكنندگان سايت شما، نرم افزار يا plug-in ديگري نياز دارند؟
- CMS از چه مرورگرهايي پشتيباني مي كند؟

- امكان ورود و خروج اطلاعات از سيستم به برنامه ديگر چگونه است؟
- راهنما و document هاي ارائه شــده چقدر نياز شــما را براي تماس با بخش 

پشتيباني كاهش مي دهد؟

مفاهيم کسب و کاری

Deep Web وب عميق يا
وب عميق يــا Deep Web كه گاهي 
وب نامرئي نيز ناميده مي شود، بخشي 
از اينترنت اســت كه بــا موتورهاي 
 جســتجوي معمول نمي توان به آنها

 دسترسي داشت.
 محتواي وب عميق شــامل ايميل ها، 
پيام ها ومحتــواي خصوصــي افراد 
روي رســانه هاي اجتماعي، اطلاعات 
حســاب هاي بانكي افــراد كه روي 
اينترنــت قــرار گرفتــه، اطلاعات 
الكترونيكي پرونده هاي بهداشــتي 
و ســلامت افراد و ســاير محتواهايي 
اســت كه موتورهاي جستجويي نظير 
 گوگل، ياهو يا بينــگ آنها را ايندكس

 نمي كنند. 
دلايل ايندكس نشــدن محتواي وب 

عميق متنوع است: 
- ممكن است اين امر به علت خصوصي 

بودن محتوا باشد. 
در اين صورت دسترســي به اين بخش 
 VPN از محتواها محدود به استفاده از

توسط افراد مجاز خواهد بود. 
- دليل ديگر براي ايندكس نشــدن 
اين اســت كه ممكن اســت محتوا، 
جنبــه تجــاري داشــته و فقط در 
دســترس افــرادي قرار گيــرد كه 
 هزينــه لازم را براي اســتفاده از آن

 پرداخته اند. 
- در حالت ســوم، محتوا ممكن است 
توسط قواعد و مقرراتي مورد حفاظت 
قرار گيرد. قوانيني كــه مطابق آنها، 
دسترســي افراد غيرمجاز به محتواي 
يك پورتال مجاز شــمرده نشده است 
زيرا اطلاعات شخصي افراد در آن محتوا 

قرار گرفته است. 
دسترســي به اطلاعات اين پورتال ها 
فقط بــراي افــرادي مقدور اســت 
 كه حق دسترســي بــه آنهــا داده 

شده باشد.

مفاهيم کسب و کاری مهارت های مديريتی

كارايي موثر نيازمند اهداف روشن و مشخص 
است. اگر با كارمندان خود هدفگذاري نكنيد، 
اغلب سازماني روي دســت تان مي ماند كه 
هيچ جهت گيري ای نــدارد و كارمندانش 
چالش هــاي خاصــي در پيــش ندارند، 
بنابراين انگيزه اي بــراي انجام هيچ كاري 
 ندارند، به جز حضور در ســر كار و گرفتن

 حقوق. 
هدف كارمندان شما با چشم اندازي شروع 
مي شود كه جايگاه آنها را در آينده مشخص 

مي كند. 
بعد به عنوان مدير ديگر با شماســت كه با 

كارمندان تان جلسه بگذاريد و هدف هايي 
واقع گرايانــه و دســت يافتني تعيين 

كنيد كه در رســيدن به 
چشم انداز آتي سازمان 
آنها را راهنمايي مي كند. 

كارمندان تان را در تاريكي 
رها نكنيد، كمك شان كنيد 

تا به شما و ســازمان كمك 
كنند. قــدم اول تعيين اهداف 

است و قدم بعدي همكاري با آنها در 
رسيدن به اين اهداف. 

@PracticalManagement

مخدر گل چيست؟ 
ماده مخــدر گل، همــان اندازه كــه اســم خوشــايندي دارد ولــي يكي از 
خطرناك تريــن مــواد مخدري اســت كه ايــن روز هــا در دســت جوان ها 
مي چرخد و به اســم يك روانگــردان طبيعي خريدوفروش مي شــود. والدين 
جوانان معمــولا از اثرات حشــيش و ماري جوانا خبــر دارند ولــي گاها گول 
نام اين ماده مخدر به ظاهــر جديد را مي خورنــد و به تصور اينكــه اين ماده، 
 مانند اســمش ممكن اســت بي خطر باشــد، آگاهــي لازم را بــه نوجوانان و 

جوانان  نمي دهند. 
گياه شاهدانه اي كه به آن »كوش افغان« هم گفته مي شد، از افغانستان به آمريكا 
برده شد و اين شروع پيدايش »گل« بود. با استفاده از كوش افغان، مار ی جواناي 
جديدي كشت شد كه خواصي متفاوت از ماري جواناي ســنتي داشت و به آن 

»مديكال ماري جوانا« گفته مي شد. 
ماري جوانا گياهي اســت كه هم نوع نر آن وجود دارد و هم نــوع ماده آن؛ نوع نر 
3 درصد و نوع ماده 8 درصد مخدر دارد اما گياه جديدي كه با تغييرات ژنتيكي 
توليد شد، دوجنسيتي بود و برخلاف ماري جواناي طبيعي كه گل هاي كمي دارد، 
بسيار پرگل است. در اين گل ها هفت برابر بيشتر از ماري جوانا ماده مخدر وجود 
 دارد. آنقدر كه اگر از كنار آن عبور كنيد، يا شــب بالاي سرتان باشد، دچار توهم 

مي شويد. 
ماري جوانايي كه اين روز ها در دست جوان ها مي چرخد، »گل« همين ماري جواناي 

تغيير ژنتيكي يافته است. 
مــاده مخــدر گل، داراي پتانســيل قوي تــري از ماري جوانــا و حشــيش 
در ايجــاد توهــم و اعتيادآوري اســت و ميــزان قــدرت توهم زايــي آن دو 
تا ســه برابر بيشــتر از ماري جواناي معمولي اســت.  مخدري كه ضربان قلب 
را بــالا مي برد، احســاس بي قــراري مي دهــد، اشــتها را افزايــش مي دهد 
و موجب قرمز شــدن چشــم ها مي شــود و از آن جا كه اين افراد، معمولا اين 
 ماده را با ســيگار و قليان مصرف مي كننــد، بعد از مدتي دچــار بيماري هاي 

ريوي  مي شوند. 
»گل« باعث توهم مي شــود و يك بار مصرف آن، طوري عملكرد مغز را مختل 
مي كند كه زندگي بــدون آن غيرممكن مي شــود.  گل بخش  هاي مســئول 
آرام بخشي مغز را فلج مي كند و خودش جايگزين آن مي شود. بنابراين با مصرف 
نكردن گل، فرد دچار اضطراب شــديد، بي قراري، وحشــت زدگي، تپش قلب 
 شديد و... مي شود. يعني اگر ماده يك ســاعت ديرتر از موعد به او برسد، شروع

 به پرخاشگري مي كند. 
نشانه متداول ديگر در اين افراد، ابتلا به »سندرم بي انگيزگي« است. اين افراد نسبت 
به تحولاتي كه در اجتماع رخ مي دهد، به شدت بي تفاوت هستند. همانطور كه شاهد 
هستيم بعضي ها بعد از مصرف اين مواد، شروع به رانندگي بي پروا در اتوبان ها مي كنند 

و تحت تاثير آن ممكن است حوادث وحشتناكي را هم رقم بزنند. 
متاسفانه اين ماده توسط خانم ها نيز استفاده مي شود كه دليل اصلي استفاده از آن 
همان طرز تفكر اشتباه درباره شادي زا بودن اين مواد است. مصرف كنندگان اين ماده 

بايد بدانند اين شادي ظرف مدت كوتاهي به افسردگي و انزوا تبديل خواهد شد. 
اداره آموزش همگاني معاونت اجتماعي فرماندهي انتظامي تهران بزرگ در نظر 
دارد به صحيح ترين پاسخي كه شهروندان به ســوالات زير تا تاريخ 95/12/11 

مي دهند، جوايزي اهدا كند. 
1- علت روي آوردن جوان ها به مصرف مواد مخدر گل چيست؟

2- بهترين راهكاري كه مي توان جهت پيشــگيري از مصرف مواد مخدر »گل« 
ارائه داد، چيست؟

3- ديدگاه دين اسلام نسبت به مصرف مواد مخدر و روانگردان چيست؟
شهروندان علاقه مند مي توانند با انتخاب يك موضوع، پاسخ هاي خود را با رعايت قواره 
شكلي )حداكثر در دو صفحه به صورت تايپ شده و در صورت استفاده از رفرنس منابع 
به صورت درون متني نوشته شود( به آدرس ميدان انقلاب، ابتداي خيابان انقلاب، 

خيابان شهيد منيري جاويد، ساختمان معاونت اجتماعي فاتب ارسال كنند. 
ذكر نام و نام خانوادگي، سن، شغل، تحصيلات و رشته تحصيلي، شماره تماس و 

آدرس منزل الزامي است. 

امنيت

با مشاركت كارمندان هدفگذاري كنيد

مديران فوق العاده هر روز چه مي كنند؟
بسياري از امور به مديران وابسته است. به عنوان مثال پژوهش انجام شده 
توسط موسسه گالوپ نشان مي دهد كه دستكم 70 درصد از تفاوت ميان 
نمرات كاركنان در زمينه ميزان مشاركت آنها در امور سازماني بستگي به آن 
دارد كه چه كسي و با چه خصوصياتي مديريت آنها در سازمان را عهده دار 
است. اين مساله تا حدودي مايه نگراني است، چرا كه نتايج تحقيق ديگري 
نشان مي دهد كه حدود 70 درصد از افراد داراي نقش هاي مديريتي، به طور 

كامل با شغل خود و الزامات و شايستگي هاي آن تناسب ندارند. 
اين شرايط نه تنها ميزان مشــاركت كاركنان و كيفيت زندگي ايشان را 
تحت الشعاع قرار مي دهد، بلكه بر عملكرد كلي سازمان نيز تاثيرگذار است. 
در عين حال اغلب سازمان ها نسبت به اهميت برخورداري از مديران اثرگذار 
واقف هستند اما معدودي از آنها سرمايه گذاري آموزشي و تربيتي لازم را 
جهت نيل به اين هدف صورت مي دهند. در اين ميان كارهاي پژوهشــي 
قابل توجهي در زمينه شناسايي خصوصيات كيفي مديران اثرگذار انجام 
گرفته كه بر مواردي نظير توانايي ايجاد اعتماد و جو مطمئن در سازمان، 
تمركز بر نقاط قوت، مسئوليت پذيري، سياست گريزي و هوش تدبيري تاكيد 
دارند. اما اين موارد كلان شامل عادات روزانه مديران فوق العاده نمي شود، 
مواردي جزئي اســت كه موجب تمايز اين مديران از هم لباسان متوسط 
خودشان مي شود. تحليل انجام شده توسط نرم افزار تحليل محيط كاري 
مايكروسافت و با استفاده از بي شمار داده انجام گرفته و به شناسايي تعدادي 
از شاخص هاي كليدي عملكرد مديران پرداخته است كه در ادامه نتايج اين 

تحليل به همراه نتايج پيمايش فورچون 100 بررسي مي شود.

1- مديراني كه ساعات كاري برابر يا بيشتر از كاركنان خود 
دارند، كاركنانی فعال تر دارند

نتايج بررسي هاي محققان هاروارد نشان مي دهد مديراني كه بيشترين 
ساعات كاري را در طول روز دارند، كاركناني دارند كه به نسبت زيردستان 
مديران كم كارتر، 19 درصد بيشــتر كار مي كنند. ايــن موضوع چندان 
تعجب برانگيز نيست و درعين حال ميانگين مشاركت آنها در امور سازمان 
نيز 5 درصد بالاتر است.  اين بدان معناست كه كارمنداني كه براي مديراني 
كار مي كنند كه به اندازه يا بالاتر از ايشان فعاليت شغلي در طول روز دارند، 

سهم مشاركت بالاتري دارند. 

2- مديران بايد درباره ساعات كاري جانب عدالت را برقرار 
كنند

نتايج اين بررسي همچنين نشــان مي دهد كاركناني كه به نسبت ديگر 
همكاران شان ساعات بيشتري را كار مي كنند، احتمال بيشتري دارد كه از 
كار خود دل ببرند. به بيان دقيق تر، افرادي كه به ميزان 10 درصد ساعات 
بيشتري را نسبت به ديگر همكاران خود كار مي كنند، 33 درصد بيشتر 
دچار فرسودگي و انفصال از مشاركت در امور سازماني شده و دو برابر افرادي 
كه ساعات كاري شان به اندازه اعضاي تيم است، نظر نامساعدي نسبت به 

مديريت سازمان پيدا مي كنند. 
شرايطي را تصور كنيد كه مديريت ســازمان و اعضاي تيم راس ساعتي 
مشخص سازمان را به مقصد منزل ترك مي كنند و شما ناگزيريد همچنان 

ساعات بيشتري را در محل كار خود باقي بمانيد. 
هرچند در برخي موارد كاركنان به اختيار و انتخاب خود و با اهدافي نظير 
دريافت مبلغ بيشتري اضافه كار را مي پذيرند تا ساعات بيشتري را در محل 
كار سپري كنند اما اين وظيفه مديريت اســت كه اين ساعات اضافه را به 

عدالت در ميان كليه اعضاي تيم تقسيم كند و خود نيز در آن سهيم شود. 

3- مديران اثرگذار شبكه هاي داخلي را در بطن سازمان خود 
سازماندهي مي كنند

اندازه شبكه يك فرد براســاس تعداد پيوندها و ارتباطات فعال او با ديگر 
همكاران تعيين مي شود. در ادبيات پژوهشي هاروارد، زماني مي توان يك 
ارتباط دو طرفه را رابطه اي فعال دانست كه فرد با شخص ديگر دستكم دو 
بار در ماه و در قالب ملاقات هاي حضوري يا مجازي ارتباط بگيرد. نتايج اين 
بررسي نشان مي دهد كه هر چه اندازه شبكه هاي دروني سازمان بزرگ تر 

باشد موجب نتايج قابل توجهي در امور تجاري خواهد شد. 
در نقطه مقابل مديراني كه شبكه هاي كوچك تري ايجاد كرده اند تاثير منفي 

شايان ذكري بر تيم تحت مديريت خود داشته اند. 
در اين بين، كاركنان انتظــار دارند كه مديريت 

نقش متولي و هماهنگ كننده را ايفا كرده و در 
شــبكه هاي كاري داراي مســئوليت 
باشــد. در غير اين صورت و 
شكل گيري شبكه هاي 

كارمندي غيررســمي در غياب مديريت ســازمان، برداشت ها نسبت به 
مديريت نامطلوب خواهد شد. 

4- روابط يك به يك همچنــان عاملي حياتي در بالندگي 
سازمان است

در شــركت هاي مورد بررســي هاروارد، مديران به طور ميانگين هر سه 
هفته 30 دقيقه را با هر يك از كاركنان شــان ســپري مي كنند و بديهي 
است كاركناني كه موفق به ديدار انفرادي با راس سازمان نمي شوند، دچار 
انفصال شغلي و بي انگيزگي بيشــتري به نسبت سايرين خواهند شد. در 
نقطه مقابل، كارمنداني كه دو برابر ديگر همكاران خود با مديريت سازمان 
ملاقات خصوصي و يك به يك دارند، به ميزان 67 درصد احتمال انفصال 
شغلي كمتري داشــته و داراي انگيزه كاري بالاتري هستند و چه اتفاقي 
مي افتد زماني كه مديري اصلا ملاقات هاي يك به يك برگزار نمي كند يا از 

آموزش هاي ضمن خدمت صرف نظر مي كند؟
تحت اين شرايط، كاركنان 4 برابر احتمال بيشتري دارد كه انگيزه مشاركت 
خود را از دست بدهند و به طور كلي از نقش فردي خود در بالندگي سازمان 
صرف نظر كنند و دو برابر نيز احتمال بيشتري دارد كه به نسبت كساني 
كه به طور مرتب با مديران خود ديدار دارند، ديدگاهي منفي نســبت به 

توانمندي هاي مديريت سازمان پيدا كنند. 

5- مديراني اثرگذارند كه خود نيز ســهم مشاركت بالايي 
داشته باشند

مديران بي انگيزه، كارمنداني بي انگيزه مي ســازند. يافته هاي موسســه 
تحقيقاتي گالوپ نشان مي دهد كه مديران مي توانند بيشترين تاثير منفي 
را روي نرخ مشاركت كاركنان داشته باشند و ازاينرو اگر سازمان ها در بهبود 
سطح كل مشاركت كارمندان خود جدي هستند، بايد كار خود را با تمركز 

بر مديران شان به عنوان متولي فرهنگ سازماني آغاز كنند. 
برآورد مي شود مديريت نامناسب تنها بالغ بر 398 ميليارد دلار سالانه به 
اقتصاد آمريكا ضرر مي رساند كه اين امر ضرورت تربيت مديران اثرگذار و 

توانمند را گوشزد مي كند. 
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